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Stawiamy na rozwój
Gmina Sulmierzyce za-

jęła pierwsze miejsce w ran-
kingu „Rzeczpospolitej”. Jak 
ważne jest to wyróżnienie?

- Bardzo ważne dla gminy, 
jak  również dla mnie osobi-
ście. Kolejny raz zdobyliśmy 
pierwsze miejsce w kategorii 
gmin wiejskich w jednym 
z najbardziej obiektywnych 
i prestiżowych rankingów, ja-
kim jest ranking „Rzeczpospo-
litej”. Jest to ranking oceniający 
skuteczność działania władz 
samorządowych w kształ-
towaniu zrównoważonego 
rozwoju badanego w trzech 
płaszczyznach: trwałości eko-
nomicznej, społecznej i środo-
wiskowej. Aby zrównoważony 
rozwój mógł się kształtować, 
wszystkie te płaszczyzny mu-
szą rozwijać się jednocześnie, 
ponieważ wraz z rozwojem 
twardej infrastruktury rozwija 
się infrastruktura społeczna. 
I tak się dzieje w przypadku 
Gminy Sulmierzyce. Dla mnie 
osobiście to wielka radość, 

wzruszenie, ale też ogromna 
motywacja do dalszej pracy. 

To też jasny sygnał, że idą 
Państwo w dobrym kierun-
ku, a podejmowane działania 
są spójne i mają sens?

- Dokładnie tak. Muszę 
tutaj przyznać, że ten ostatni 
rok, za który byliśmy oceniani, 
był dla mnie rokiem bardzo 
intensywnej pracy. Rok temu, 
kiedy wróciłam z Warszawy 
z nagrodą, nie potrafiliśmy 
chyba tak do końca cieszyć się 
tym sukcesem, z racji nieobec-
ności pana wójta w pracy spo-
wodowanej problemami zdro-
wotnymi. A dzisiaj ten sukces 
smakuje podwójnie, a nawet 
mogę powiedzieć - potrójnie.

Od dłuższego czasu za-
stępuje pani wójta gminy Sul-
mierzyce, jednocześnie wciąż 
pracując jako sekretarz gminy. 
Jak godzi pani te obowiązki na 
tych dwóch bardzo odpowie-
dzialnych stanowiskach i czy 

brakuje pani wsparcia wójta 
Gabriela Orzeszka?

- Jest to bardzo trudne 
pytanie. Zarówno ja, jak i cały 
mój zespół, staramy się robić 
co w naszej mocy, aby miesz-
kańcy jak najmniej odczuli 

nieobecność pana wójta w pra-
cy. Aczkolwiek pan wójt jest 
tak wyjątkową osobowością, 
że absolutnie nie chciałabym 
się tutaj w żaden sposób z nim 
porównywać. Jest to człowiek 
wyjątkowy tak prywatnie, 

jak i służbowo i jest dla mnie 
ogromnym autorytetem. To 
było naturalne, że muszę sta-
nąć na wysokości zadania, 
żeby nie zawieść takiej osoby, 
a z drugiej strony - żeby nie 
zawieść mieszkańców gminy 
Sulmierzyce. Bo przecież ci 
mieszkańcy po raz kolejny dali 
w wyborach panu Orzeszkowi 
ogromny kredyt zaufania. Dla 
mnie to jest ogromne wyzwa-
nie, nie będę też ukrywać, że 
zawsze coś się dzieje kosztem 
czegoś, i tego czasu brakuje 
chyba najbardziej dla siebie.

Na sprawy prywatne...
- Praca w samorządzie to 

jest służba, w zasadzie nigdy się 
nie kończy. Kończymy jedno 
zadanie, myślimy o drugim. 
Idziemy do domu, zastanawia-
my się, co moglibyśmy zrobić 
lepiej. Oczywiście pan wójt 
cały czas nas wspiera, nie jest 
żadną tajemnicą, że jesteśmy 
w stałym kontakcie, ale jednak 
formalnie działamy bez szefa. 

Z Anną Szydłowską, zastępcą wójta gminy Sulmierzyce, rozmawia Sławomir Rajch
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Staramy się wspólnie zapew-
nić sprawne funkcjonowanie 
urzędu, aby mieszkańcy od-
czuli tę sytuację jak najmniej 
co zresztą widać po inwesty-
cjach realizowanych w tym 
roku, których było bardzo 
dużo. 

A nagroda jest odzwier-
ciedleniem Państwa starań 
i potwierdza, że podejmo-
wane działania są na najwyż-
szym poziomie.

- Chcę podkreślić, że ma-
jąc swoje pięć minut na scenie 
po odebraniu nagrody, bardzo 
mocno podkreślałam aspekt 
współpracy z Radą Gminy. 
Z tego miejsca chciałabym 
podziękować całemu zespoło-
wi, wszystkim pracownikom 
Urzędu Gminy w Sulmierzy-
cach oraz gminnych jedno-
stek organizacyjnych, rad-
nym, bo jest to nasz wspólny 
sukces. To, co robimy, robimy 
dla naszych mieszkańców. Tę 
nagrodę też dedykuję właśnie 
im, aby kształtowanie zrów-
noważonego rozwoju przekła-
dało się na lepszą jakość życia 
mieszkańców gminy Sulmie-
rzyce.

W mijającym roku 
w gminie wiele się działo. 
Która z inwestycji w Pani oce-
nie była najważniejsza?

- Inwestycji było bardzo 
dużo, nie jestem w stanie tu-
taj wymienić ich wszystkich. 
Każda z nich jest ważna, bo 
każda sprawia, że gmina się 
rozwija i poprawia się jakość 
życia naszych mieszkań-
ców. Na przestrzeni ostat-
nich dwóch lat oddaliśmy do 
użytku prawie 25 kilometrów 
kanalizacji sanitarnej, w tym 
roku zakończyliśmy dru-
gi etap w miejscowościach 
Piekary i Wola Wydrzyna. 
Ponadto zakończona została 
budowa ośrodka zdrowia oraz 
modernizacja budynku OSP 
w Sulmierzycach. Rozpoczę-
liśmy dużą inwestycję w za-
kresie infrastruktury sporto-
wej i turystycznej, w ramach 
której powstanie duże boisko 

sportowe w Chorzenicach, 
jakże wyczekiwane przez 
mieszkańców tej miejsco-
wości. Warto dodać, że w ra-
mach tego projektu powstał 
już plac zabaw przy strzelnicy 
i zostanie wybudowana tęż-
nia w centrum Sulmierzyc. 
Mając na uwadze stworzenie 
jak najlepszych warunków 
dla dzieci i młodzieży, latem 
przeprowadziliśmy remont 
sali gimnastycznej w budynku 
szkoły w Sulmierzycach. Za-
kupiliśmy również dwa nowe 
autobusy marki Mercedes, aby 
dzieci mogły dojeżdżać do 
szkoły w sposób komfortowy, 
a przede wszystkim bezpiecz-
ny. Zakończyła się budowa 

miasteczka ruchu drogowego. 
W ubiegłym roku oddaliśmy 
do użytku 100 przydomo-
wych oczyszczalni ścieków, 
zakończyła się budowa placu 
zabaw przy żłobku. Wykonali-
śmy też szereg ważnych inwe-
stycji drogowych.

Wiem też, że kuchnia 
przy żłobku zastąpi szkol-
ny catering. Jak ważna to 
zmiana?

- Jeśli mówimy o priory-
tetach samorządu, to zawsze 
bardzo mocno podkreślamy, 
że priorytetem jest inwestycja 
w dzieci i młodzież. W 2023 
roku powstała kuchnia przy 
żłobku. Daliśmy sobie rok 
czasu na rozkręcenie jej dzia-
łalności. Jest ona nowoczesna, 
posiada zarówno potencjał 
techniczny, jak i ludzki do 
tego, aby tę działalność jeszcze 
rozwinąć. Przy współpracy 
z panią dyrektor żłobka pod-
jęliśmy to wyzwanie i chcemy, 

aby posiłki dla uczniów szkół 
podstawowych były przygoto-
wywane w kuchni żłobkowej.

Nie ukrywam, że bardzo 
mnie to cieszy. Oczywiście nie 
jest tak, że catering jest czymś 
złym, tylko była to forma 
kompromisu między chęcią 
zapewnienia uczniom posił-
ków, a warunkami jakie mie-
liśmy. Dzisiaj te warunki się 
zmieniły, mamy kuchnię, czyli 
mamy potencjał możliwości 
do tego, żeby przygotowywać 
posiłki we własnym zakresie. 
W związku z tym od stycznia 
2025 r. posiłki z kuchni przy 
żłobku będą dowożone do  
szkół podstawowych na tere-
nie gminy Sulmierzyce.

Przez wiele lat gmina 
miała trudne relacje z Po-
wiatem Pajęczańskim. Jak ta 
współpraca wygląda obecnie?

- Może zacznę od tego, 
że drogi powiatowe na tere-
nie naszej gminy są w złym 
stanie. Natomiast wszyscy 
poruszamy się po tych dro-
gach i wszyscy mamy na 
uwadze bezpieczeństwo 
mieszkańców i tym należy 
się kierować. Dzisiaj relacje 
między samorządami gmin-
nym i powiatowym są opar-
te na dialogu, efektem tych 
rozmów jest wypracowana 
współpraca w zakresie re-
montu pierwszego odcinka 
drogi powiatowej od ronda 
w Sulmierzycach do Ostro-
łęki. We współpracy z po-
wiatem złożyliśmy wniosek 
do Wojewody Łódzkiego 
o dofinansowanie tej inwe-
stycji w ramach Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg. 
Czekamy na ocenę wnio-

sku, mam nadzieję, że uda 
się nam pozyskać dotację. 
Mamy podpisane porozu-
mienia dotyczące projek-
towania kolejnych odcin-
ków dróg. To pokazuje, że 
rozmawiamy o istniejących 
problemach i mam nadzie-
ję, że ta współpraca będzie 
się  układała dalej i uda nam 
się w tej kadencji poprawić 
stan dróg powiatowych na 
terenie gminy Sulmierzyce, 
bo jest to oczekiwane przez 
mieszkańców. Mam z tyłu 
głowy te wszystkie wnioski 
formułowane przez radnych, 
czy przez mieszkańców na 
zebraniach sołeckich, które 
były doskonałą okazją do po-

znania oczekiwań lokalnych 
społeczności oraz wysłucha-
nia, czy obrane przez nas kie-
runki działań są pożądane. 
Kwestia dróg powiatowych 
też była wiodącym tematem 
w kampanii wyborczej. Bar-
dzo często jako władze gmi-
ny jesteśmy oceniani za ja-
kość tych dróg, mimo że nie 
są one w naszym zarządzie. 
Nie wszyscy wiedzą, że aku-
rat to jest droga powiatowa. 
Do nas jako pierwszych kie-
rowane są petycje i wnioski. 
Byłam osobiście inicjatorem, 
aby tę współpracę z powia-
tem rozpocząć, ponieważ 
mieszkańców nie interesu-
ją kwestie polityczne, tylko 
moim  zdaniem poprawa sta-
nu dróg powiatowych.

Gmina Sulmierzyce 
słynie też z organizacji im-
prez na wysokim poziomie. 
Oprócz Cepeliady i Jarmar-
ku Bożonarodzeniowego 

odbywają się też giełdy 
zwierząt, które już chyba 
na stałe wpisały się w ka-
lendarz wydarzeń na tere-
nie gminy. Czy te wszystkie 
wydarzenia będą kontynu-
owane w kolejnych latach?

- Oczywiście, wszystkie 
te działania będą kontynu-
owane w kolejnym roku. 
W marcu zorganizujemy 
wielką imprezą taneczną 
Dance Cup, na wiosnę mamy 
zaplanowany bieg Wiosenna 
Dziesiątka, którego pierw-
sza edycja odbyła się w 2024 
roku. 11 maja odbędą się 
doroczne targi ogrodnicze, 
a 7 czerwca Cepeliada, pod-
czas której wystąpi między 
innymi zespół Wilki. Latem 
będą organizowane rajdy ro-
werowe i jest też planowany 
na grudzień  Jarmark Bożo-
narodzeniowy. Oczywiście 
w każdą pierwszą niedzielę 
miesiąca będzie organizowa-
na giełda zwierząt, która wpi-
sała się na stałe w kalendarz 
naszych wydarzeń i jest to też 
bardzo fajna forma promo-
cji targowiska. Oprócz tych 
stałych dużych imprez orga-
nizowanych przez gminę od-
bywają się inne uroczystości 
realizowane poprzez nasze 
stowarzyszenia, koła gospo-
dyń, świetlice, bibliotekę, 
jednostki oświatowe. W na-
szej gminie bardzo dużo się 
dzieje, co nie ukrywam mnie 
bardzo cieszy.

Popularnością cieszą 
się też zajęcia dodatkowe 
w szkołach.

- Tak jak mówiłam wcze-
śniej - inwestycja w dzieci 
i młodzież jest dla nas prio-
rytetem. Wraz z rozwojem 
infrastruktury społecznej po-
jawiają się nowe możliwości 
rozwijania usług społecznych 
w postaci dodatkowych zajęć 
w zakresie kultury, sportu, 
edukacji i dzieje się to na po-
ziomie szkoły, świetlic wiej-
skich, jak również z pozycji 
gminy, bo sami jesteśmy orga-
nizatorami wielu zadań. Zajęć 
jest bardzo dużo.

"To jest dobry czas dla gminy Sulmierzyce, po-
nieważ mamy duże wpływy do budżetu z tytułu 
opłaty eksploatacyjnej, która w tym roku była na 
poziomie 37 mln zł, na przyszły rok jest planowa-
na na poziomie 42 mln zł"
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Może się to już niektó-
rym wydawać oczywiste, 
że w jednej i drugiej szkole 
podstawowej dzieci od klasy 
czwartej uczą się obowiązko-
wo dwóch języków obcych, 
ale język niemiecki nie jest 
w podstawie programowej 
dla uczniów klas IV-VI. Na-
tomiast w naszych szkołach 
zajęcia z języka niemieckiego 
organizowane są z inicjatywy 
organu prowadzącego, który 
również finansuje te zajęcia.

Oprócz tego uczniowie 
mogą liczyć na dodatkowe 
godziny języka angielskiego. 
Zarówno szkoły, bibliote-
ki, jak i świetlice organizują 
szereg zajęć dodatkowych. 
Dzieci mają do wyboru na-
ukę gry na instrumentach 
muzycznych, zajęcia wokal-
ne, mogą rozwijać się pla-
stycznie, sportowo. Prężnie 
działa żłobek, przedszkole, 
czyli ta wszechstronna edu-
kacja na wysokim poziomie 
zaczyna się już na wczesnym 
etapie, co jest bardzo ważne. 
Czekamy na rozpatrzenie 
wniosku  złożonego przez  
gminę  w urzędzie  marszał-
kowskim  na rozwój  eduka-
cji  w wysokości ponad 700 
tys. zł na zajęcia dodatkowe, 
doposażenie szkół oraz do-
szkalanie nauczycieli. Nie 
sposób wymienić wszystkich 
aktywności. Przy bibliotece 
działa klub malucha, orkie-
stra, dzieci uczą się gry na 
gitarze, keyboardzie, panie 
ćwiczą jogę, z radością pa-
trzę na międzypokoleniowe 
szydełkowanie, czy szycie na 
maszynie. Bardzo mnie cie-
szy, że udało nam się na prze-
strzeni lat stworzyć tak boga-
tą ofertę dla mieszkańców.

Jak Pani ocenia ostatni 
rok pod kątem finansów 
gminy?

- Stan finansów oceniam 
bardzo dobrze. Budżet jest 
stabilny,  majątek gminy ro-
śnie, ponieważ cały czas  in-
westujemy. To jest dobry czas 
dla gminy, ponieważ mamy 
duże wpływy do budżetu 

z tytułu opłaty eksploatacyj-
nej, która w tym roku była na 
poziomie 37 mln zł, na przy-
szły rok jest planowana na 
poziomie 42 mln zł. Mamy 
zawsze pozytywne oceny Re-
gionalnej Izby Obrachunko-
wej, jeśli chodzi o wykonanie 
budżetu. Zmieniła się jednak 
ustawa o dochodach jedno-
stek samorządu terytorialne-
go i trudno w tym momencie 
do końca powiedzieć, jak to 
się przełoży na nasz budżet. 
Na pewno wydatki  bieżące  
znajdują  pokrycie w docho-
dach  bieżących, co pozwala 
nam spokojnie planować in-
westycje na kolejny rok.

Jakie zatem inwestycje 
zamierzacie Państwo zreali-
zować w 2025 roku?

- Planów mamy bardzo 
dużo. Oczywiście chcemy 
dokończyć rozpoczęte inwe-
stycje, planujemy rozpocząć 
projektowanie kolejnego 
etapu kanalizowania gminy, 
czyli miejscowości Kodrań, 
Anielów, Sulmierzyce. Przed 
nami ogromne wyzwanie 
inwestycyjne, polegające na 
wyremontowaniu całej szko-
ły podstawowej w Sulmie-
rzycach. Jest to trudne, bo na 
dobrą sprawę mamy do dys-
pozycji tylko dwa miesiące 
w roku, czyli okres wakacji. 
Z tego względu prawdopo-

dobnie rozbijemy to zadanie 
na dwa lata. Chcemy również 
zaprojektować rozbudowę 
przedszkola w Sulmierzy-
cach o kolejne dwa oddzia-
ły, a szkołę w Sulmierzycach 
rozbudować o aulę, stołówkę, 
pomieszczenia dla orkie-
stry, aby mogła ona ćwiczyć 
w profesjonalnych warun-
kach. Chcielibyśmy ponad-
to rozbudować przyszkolną 
bazę sportową o boisko wie-
lofunkcyjne. Mamy też plany, 
jeśli chodzi o instalacje foto-
woltaiczne oraz dalszą roz-
budowę i modernizację dróg 
gminnych.  Przystępujemy  
do opracowywania koncepcji  
budowy domu pomocy spo-
łecznej  i budynków miesz-
kaniowych wielorodzinnych 
w Sulmierzycach.

Na terenie gminy pręż-
nie działają stowarzyszenia 
i koła gospodyń wiejskich 
i wiem, że dla Pani też są to 
ważne aktywności?

- Wraz z rozwojem świe-
tlic wiejskich na terenie gmi-
ny Sulmierzyce stworzyły się 
możliwości lokalowe, aby 
mogły w nich funkcjonować 
stowarzyszenia czy koła go-
spodyń i tak też się stało. Na 
terenie gminy działa ich ogó-
łem dwanaście, prowadzą 
różnorodną działalność i nie 
ukrywam że mnie bardzo cie-

szy ta aktywność. Otrzymują 
nie tylko dotacje z budże-
tu gminy, ale pozyskują też 
własne środki i w ten sposób 
uzupełniają ofertę kultural-
ną, którą proponuje gmina. 
To właśnie stowarzyszenia 
są najbliżej mieszkańców, 
wiedzą czego oni potrzebują 
najbardziej. Z ogromną ra-
dością patrzę, jak zwiedzają 
Polskę, organizują różnego 
rodzaju warsztaty, czy impre-
zy typu andrzejki, mikołajki. 
Ponadto uczestniczą w uro-
czystościach patriotycznych, 
kościelnych, a także godnie 
reprezentują naszą gminę na 
szczeblu powiatowym czy 
wojewódzkim, tak jak np. 
KGW w Sulmierzycach na 
dożynkach wojewódzkich, 
zdobywając pierwsze miej-
sce w konkursie na wieniec 
dożynkowy. Mogę liczyć 
też na ich obecność na cy-
klicznych imprezach kul-
turalnych, gdzie organizują 
swoje stoiska, prezentują lo-
kalne potrawy, swój dorobek 
w postaci np. ozdób, stroików 
świątecznych. Społeczeństwo 
jest aktywne, chętnie zrzesza 
się w organizacje, a inne gmi-
ny od nas się uczą, podpatru-
ją, jak to działa. Z tego miej-
sca też chcę podziękować 
wszystkim stowarzyszeniom, 
że zawsze mogę liczyć na ich 
obecność. Przecież panie 

z KGW w Sulmierzycach są 
też obecne na każdej giełdzie 
zwierząt, gdzie oprócz tego 
że prezentują swoje ręko-
dzieło, to również zapewnia-
ją innym uczestnikom ciepłą 
herbatę czy posiłek. To jest 
bardzo ważny dla mnie ele-
ment współpracy.

Ostatnio jeden z zawod-
ników klubu strzeleckiego 
„10-tka” w Sulmierzycach 
zdobył cenny złoty medal. 
To kolejny dowód na to, że 
strzelnica stała się wizytów-
ką gminy.

- Zgadza się, strzelnica 
jest też naszą wizytówką, jej 
działalność to doskonały ele-
ment promocji gminy Sul-
mierzyce – jesteśmy znani 
z tego, że mamy strzelnicę na 
bardzo wysokim poziomie. 
Ale to też bardzo ważny ele-
ment w rozwoju usług spo-
łecznych, ogólnie ujmując. 
Bo one są wszystkie ważne 
i wszystkie się łączą, a dzia-
łalność strzelnicy powoduje, 
że odbywają się u nas zawo-
dy na poziomie wojewódz-
kim czy ogólnokrajowym.  
Jak pamiętamy, były też oso-
by sceptycznie nastawione 
do tej inwestycji, a dzisiaj 
jakby spijamy ten sukces, bo 
o gminie jest głośno za spra-
wą strzelnicy, w której może 
trenować kadra narodowa. 
Jest to jeden z naszych po-
wodów do dumy. 

Nadchodzą Święta Bo-
żego Narodzenia i Nowy 
Rok, zatem proszę powie-
dzieć, czego życzy Pani so-
bie i mieszkańcom.

- Z okazji zbliżających  się  
Świat Bożego Narodzenia ży-
czę mieszkańcom dużo zdro-
wia, radości, czasu dla siebie, 
spokoju, uśmiechu na twarzy, 
czerpania radości z prostych 
rzeczy, jak  również  wszelkiej 
pomyślności  w  nadchodzą-
cym Nowym Roku.

Dziękuję  za  rozmowę.
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Gmina kupiła teren 
na cele sportu i rekreacji

Nieruchomości będące 
w posiadaniu gminy są wy-
korzystywane do realizacji 
celów publicznych, takich 
jak budowa infrastruktu-
ry, placówek edukacyjnych, 
obiektów użyteczności pu-
blicznej, przestrzeni rekre-
acyjnych, czy też zapewnienie 
przestrzeni pod działalność 
gospodarczą. Gminy, jako 
jednostki samorządu tery-
torialnego, posiadają prawo 
do nabywania, zarządzania, 
użytkowania i sprzedaży nie-
ruchomości w ramach wła-
snych kompetencji.

W 2024 r. do zasobu 
mienia komunalnego gminy 

nabyta została nieruchomość 
położona w Sulmierzycach  
o pow. 0,5326 ha. Jest to dział-
ka o nr ewid. działki 1275/2, 
położona w sąsiedztwie boiska 
sportowego, szkoły podstawo-
wej oraz przedszkola. Istnieje 
szereg możliwości wykorzy-
stania kupionej nieruchomo-
ści, w tym na cele sportu i re-
kreacji.

W 2024 roku nowego 
właściciela znalazła sprzeda-
na przez gminę Sulmierzyce 
działka położona w Kodraniu 
o nr ewid. 118 i pow. 0,0209 
ha.

Centralna Baza Emisyjności Budynków
Każdy z mieszkańców 

naszej gminy w 2021 r. po raz 
pierwszy musiał złożyć dekla-
rację o źródłach ciepła. Dane 
zostały wprowadzone do 
Centralnej Ewidencji Emi-
syjności Budynków (CEEB). 
Celem stworzenia takiej ogól-
nopolskiej bazy jest poprawa 
jakości powietrza. To właśnie 
budynki mieszkalne są głów-
nym źródłem emisji substan-
cji powodujących smog.

Urząd Gminy w Sulmie-
rzycach przypomina wszyst-
kim właścicielom nierucho-

mości położonych na terenie 
naszej gminy o obowiązku 
składania deklaracji dotyczą-
cych źródeł ciepła i źródeł 
spalania paliw do ewidencji 
CEEB - zarówno w przypad-
ku uruchomienia nowego 
źródła, jak i wymiany już eks-
ploatowanego kotła.

Deklaracje można złożyć 
na dwa sposoby:

• przez internet, za pomo-
cą profilu zaufanego, podpisu 
kwalifikowanego, e-dowodu 
na stronie: www.gunb.gov.pl

• w formie papierowej 

- wypełniony formularz 
można przesłać lub złożyć 
osobiście w Urzędzie Gmi-
ny w   Sulmierzycach, pokój 
nr 19.

Druki formularzy wraz ze 
wzorami dostępne są na stro-
nie https://www.gunb.gov.pl/
strona/wzory-deklaracji

Informacje, które zostaną 
uzyskane z bazy będą istotne 
przy planowaniu efektywniej-
szych działań Gminy Sulmie-
rzyce.

INFORMACJE

Z prywatnych posesji usunięto 
170 ton azbestu

W naszej gminie co roku 
odbieramy azbest z nieru-
chomości prywatnych dzięki 
dofinansowaniu z Woje-
wódzkiego Funduszu Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Łodzi. W tym 
roku nabór wniosków na od-
biór i unieszkodliwienie wy-
robów zawierających azbest 
także spotkał się ze sporym 
odzewem mieszkańców. Z 49 
nieruchomości odebrane zo-
stało 170,84 ton azbestu na 
łączną kwotę 76 939,50 zł 
brutto. Z pomocy de minimis 
w rolnictwie lub rybołów-
stwie skorzystało 17 osób.

Na terenie gminy pro-
wadzona jest na bieżąco 
aktualizacja inwentaryzacji 
wyrobów azbestowych, która 

pozwala przygotować har-
monogram bezpiecznego ich 
usuwania i utylizacji.

Gmina podejmuje dzia-
łania w celu ograniczenia jego 
stosowania w trosce o zdro-
wie mieszkańców i stan śro-
dowiska naturalnego.

Azbest odznacza się wy-
soką wytrzymałością, wysoką 
temperaturą rozkładu i top-
nienia itp., dlatego znalazł 
szerokie zastosowanie w róż-
nych gałęziach gospodarki. 
Jednak wieloletnie badania 
wykazały negatywny wpływ 
produkcji i zastosowania wy-
robów zawierających azbest 
na zdrowie ludzi, jak i na śro-
dowisko naturalne.

Rewolucja w planowaniu przestrzennym
Nowelizacja ustawy o pla-

nowaniu i zagospodarowaniu 
przestrzennym stała się fak-
tem. Co to oznacza dla nas? 
W związku ze zmianą dotych-
czas obowiązujących  przepi-
sów Rada Gminy Sulmierzyce 
po raz ostatni podjęła uchwałę 
o przyjęciu studium uwarun-
kowań i kierunków zagospo-
darowania przestrzennego. 
Miało to miejsce na sesji 29 
maja 2024 r.

W przyszłym roku gmi-
na przystąpi do opracowania 
planu ogólnego, który zastąpi 
dotychczas obowiązujące Stu-
dium. Nowe regulacje mają 
zrewolucjonizować podejście 
do zarządzania przestrzenią. 
Samorządy opracują jednolite 
dokumenty planistyczne obo-
wiązujące na poziomie lokal-

nym. Ministerstwo Rozwoju 
i Technologii opracowało  
formularz pisma dotyczącego 
aktu planowania przestrzen-
nego, na którym można skła-
dać m.in.:

>> wniosek do projektu 
aktu planowania przestrzen-
nego,

>> uwagę do konsultowa-
nego projektu aktu planowa-
nia przestrzennego,

>> wniosek o zmianę aktu 
planowania przestrzennego,

>> wniosek o sporządze-
nie aktu planowania prze-
strzennego.

Należy podkreślić, że cały 
obszar naszej gminy jest obję-
ty miejscowymi planami za-
gospodarowania przestrzen-
nego. Rozumiejąc znaczenie 

łatwego dostępu do informacji 
o możliwościach wykorzysta-
nia działek, Gmina Sulmierzy-
ce zleciła wykonanie dedyko-
wanej platformy cyfrowej. Ta 
innowacyjna usługa, dostępna 
pod adresem https://wypissul-
mierzyce.mapmaker.online/, 
umożliwia każdemu zaintere-
sowanemu łatwe wyszukiwa-
nie terenów pod zabudowę, 
analizowanie przeznaczenia 
poszczególnych działek oraz 
generowanie wypisów i wy-
rysów. Takie rozwiązanie po-
zwala zapoznać się w jednym 
miejscu ze wszystkimi aktu-
alnie obowiązującymi plana-
mi zagospodarowania prze-
strzennego.
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Targowisko „Mój Rynek” tętni nie tylko handlowym życiem
Targowisko gminne 

w Sulmierzycach działa od 
2019 roku. W każdą sobotę 
jest to miejsce handlu, gdzie 
kupujący mogą zaopatrzyć się 
w żywność i inne niezbędne 
produkty. Plac targowy od 
początku jest bardzo dobrze 
wyposażony, jednak w ślad za 
coraz prężniejszą jego dzia-
łalnością gmina inwestuje 
w kolejne udogodnienia. 
W październiku 2024 roku 
zakończono montaż nowo-
czesnego systemu nagłośnie-
nia, a także monitoringu. 
Nagłośnienie będzie wyko-
rzystywane podczas wydarzeń 
kulturalnych i innych im-
prez gromadzących licznych 
uczestników, m.in. Targów 
Rolno-Ogrodniczych.

Atrakcji co niemiara

Targi corocznie przyciąga-
ją tłumy zwiedzających. Pod-
czas ostatniej edycji sprzedaw-
cy przygotowali bogatą ofertę: 
rośliny ozdobne i owocowe, 
sprzęt ogrodniczy, systemy 
nawadniające, maszyny i na-
rzędzia rolnicze, miody i pro-
dukty pszczelarskie, rękodzieło, 
małą architekturę ogrodową 
czy wyprodukowane w syste-
mie rolnictwa ekologicznego 
produkty rolno-spożywcze. 
Nie zabrakło też tradycyjnych 
produktów regionalnych przy-
gotowanych przez wystawców, 
stowarzyszenia i koła gospo-
dyń wiejskich. Już teraz ser-
decznie zapraszamy na kolejne 
Targi Rolno-Ogrodnicze, które 
odbędą się 11 maja 2025 r.

Targi urozmaica również 
wystawa zabytkowych trakto-
rów, motorów i samochodów, 
co z pewnością niejednego 
odwiedzającego przeniosło 
w kapsułę czasu wspomnień. 
Jednocześnie uczestnicy tar-
gów mogą obejrzeć nowocze-
sny sprzęt rolniczy.

Dofinansowania do roślin 
miododajnych

Majowe wydarzenie na 
placu targowym to okazja, by 
poznać m.in. nieznane sobie 
wcześniej gatunki roślin mio-
dodajnych. To z kolei przekła-
da się na decyzje mieszkańców 
podczas składania wniosków 
w ramach programu dofinan-
sowań do zakupu sadzonek 
drzew i krzewów miododaj-
nych. Rosnące zainteresowa-
nie dotacjami przyczyniło się 
do zwiększenia puli środków 
przeznaczonych na ten cel.  
Kwota dofinansowania od 
2023 r. została zwiększona do 
1000 zł, co stanowi 80% łącz-
nej wartości kosztów zakupu 

rośliny. W tym roku piękny-
mi ogrodami dzięki wsparciu 
finansowym z budżetu samo-
rządowego może cieszyć się aż 
91 mieszkańców naszej gminy. 
Przydomowe ogrody powięk-
szyły się o kolejne rośliny, co 
wpływa na poprawę walorów 
estetycznych i użytkowych 
działek oraz stanowi realną 
pomoc dla pożytecznych ga-
tunków zwierząt i owadów.

Tradycją jest wspieranie 
przez Gminę Sulmierzyce 
pszczelarstwa. Pszczołom 
zawdzięczamy bardzo dużo. 
Odpowiadają one nie tylko za 
produkcję miodu, ale biorą też 
udział w 90% zapyleń dokony-
wanych przez owady. Są jed-
nym z najważniejszych ogniw 
w funkcjonowaniu przyrody. 
Przez nieustanny rozwój in-
frastruktury pozostało już 
niewiele naturalnych miejsc, 
z których mogą one pozy-
skiwać nektar, dlatego warto 
pomagać im przynajmniej 
w taki sposób. W kolejnych 
latach Gmina Sulmierzyce da-
lej będzie wspierać właścicieli 

nieruchomości w sadzeniu 
roślin miododajnych, które 
będą piękną ozdobą posesji 
i powodem do dumy. Stając 
przed wyborem dotyczącym 
tego, co zasadzimy na naszej 
działce, zdecydowanie warto 
wziąć pod uwagę właśnie ro-
śliny miododajne. Niewielkim 
wysiłkiem możemy zrobić 
wspólnie wiele dobrego!

Giełda zwierząt ozdobnych

Targowisko ,,Mój Ry-
nek” przez ostatni rok stało się 
miejscem organizacji cyklicz-
nej Giełdy zwierząt i ptaków 
ozdobnych, która zyskała dużą 
popularność wśród mieszkań-
ców, hodowców i miłośników 
zwierząt. W szerokiej ofercie 
wystawienniczej znalazły się 
gołębie rasowe i wystawowe, 
kury, kaczki, gęsi, króliki. Gieł-
dy tego typu często odbywa-
ją się w formie targów, które 
umożliwiają bezpośredni kon-
takt pomiędzy sprzedawcami, 
a kupującymi.  Wydarzenie po 
raz pierwszy zostało zorgani-

zowane 1 października 2023 r. 
i w tym roku obchodziło swoją 
rocznicę. Organizatorem jest 
Gmina Sulmierzyce, natomiast 
pomysłodawcami mieszkańcy.

Początkowo giełda miała 
odbywać się raz w roku. Jed-
nak duże zainteresowanie ze 
strony kupujących i sprzedają-
cych spowodowało, iż jest or-
ganizowana w każdą pierwszą 
niedzielę miesiąca. Wychodząc 
naprzeciw potrzebom i oczeki-
waniom, stworzyliśmy miejsce, 
gdzie można handlować, ale 
także wymieniać się doświad-
czeniami oraz nawiązywać 
nowe kontakty. Giełda w Sul-
mierzycach to gwarancja róż-
norodności oferty, możliwości 
wyboru spośród wielu gatun-
ków i odmian, porównania 
cen. Bezpośrednie rozmowy 
z hodowcami pozwalają uzy-
skać cenne informacje na temat 
pielęgnacji i hodowli zwierząt. 
Spotkania z innymi pasjona-
tami to doskonała okazja do 
dzielenia się doświadczeniami, 
radami oraz pomysłami.

Z każdej giełdy zwierząt 
i ptaków ozdobnych sporzą-
dzane są notowania, które za-
wierają informacje o cenach 
sprzedaży poszczególnych 
gatunków. To istotne narzę-
dzie zarówno dla hodowców, 
jak i kupujących, umożliwia-
jące orientację w aktualnych 
cenach rynkowych oraz tren-
dach na rynku. Notowania są 
publikowane na Facebooku 
Giełdy Zwierząt i Ptaków 
Ozdobnych w Sulmierzycach.
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Duża metamorfoza remizy OSP
Nowe pomieszczenia, dodatkowy garaż, klimatyzacja...

Ochotnicza Straż Pożarna 
w Sulmierzycach od lat sta-
nowi fundament lokalnego 
bezpieczeństwa. To nie tylko 
siedziba straży, ale i miejsce, 
wokół którego koncentruje się 
życie miejscowej społeczności. 
Dzięki rozbudowie i przebu-
dowie remizy OSP ten ważny 
dla mieszkańców obiekt prze-
szedł znaczącą metamorfozę.

Projekt, który zakończył 

się w grudniu, miał na celu nie 
tylko poprawę stanu technicz-
nego budynku, ale i podnie-
sienie komfortu pracy naszych 
strażaków. Dzięki temu ich 
gotowość do działania w sytu-
acjach kryzysowych jest teraz 
na jeszcze wyższym poziomie.

Zadanie inwestycyjne 
zrealizowała Firma Usługo-
wo Budowlana „KRIZBUD” 
Krzysztof Kluska z Rząśni. 

Prace budowlane obejmowa-
ły stworzenie dodatkowego 
pomieszczenia garażowego 
oraz modernizację pomiesz-
czeń na piętrze, co znacząco 
wpłynęło na funkcjonalność 
całego obiektu.

Nowe pomieszczenia dla 
strażaków, takie jak dyżurka, 
szatnia czy sanitariat, to nie 
tylko większa wygoda, ale 
także lepsza organizacja pra-

cy. Z kolei zmodernizowane 
zaplecze magazynowe i aneks 
porządkowy to gwarancja, że 
niezbędny sprzęt będzie za-
wsze w pełnej gotowości.

Nowy wygląd zyskała 
również sala na piętrze budyn-
ku, jak i zaplecze kuchenne. 
Wykonano wentylację mecha-
niczną z instalacją klimaty-
zacji. Wyremontowano taras 
wraz z wykonaniem dodatko-

wego zejścia z piętra budynku. 
Powstały toalety na piętrze, jak 
i szatnia.

Wartość przedsięwzię-
cia wyniosła 3.152.088,14 zł 
i została pokryta w całości ze 
środków własnych Gminy. Jest 
to inwestycja w bezpieczeń-
stwo, ale i w ludzi, którzy na 
co dzień gotowi są poświęcić 
wiele, by pomagać innym.

Miasteczko ruchu drogowego - inwestycja w przyszłość
W grudniu 2024 roku za-

kończyły się prace związane 
z budową miasteczka ruchu 
drogowego. Wartość inwe-
stycji wynikająca z umowy 
to 547.321,37 zł, a na jej reali-
zację gmina pozyskała dofi-
nansowanie w kwocie 95.000 
zł, z budżetu Województwa 
Łódzkiego w ramach progra-
mu „Infrastruktura Rowero-
wa na Plus 2024”. Powstało 
miejsce, gdzie dzieci i mło-
dzież będą mogły w prak-
tyczny sposób uczyć się zasad 
ruchu drogowego.

Budowę rozpoczętą 
w lipcu 2024 roku prowa-
dziła firma Halbiniak Inwe-
stycje z siedzibą w Pacierzo-
wie. Na istniejącym terenie 

zielonym zbudowany został 
utwardzony plac z nawierzch-
nią asfaltową, który stanowi 
podstawę dla miasteczka ru-
chu drogowego. Wyposażone 

w oznakowanie poziome i pio-
nowe, pozwoli młodym użyt-
kownikom poznawać zasady 
przepisowego poruszania się 
po drogach publicznych.

To nie wszystko. W mia-
steczku nie zabrakło również 
elementów małej architektu-
ry, takich jak kosze, stojaki na 
rowery, ławki, wiata rowerowa 

oraz stacja naprawy rowerów. 
Obiekt urozmaicono w gry 
podwórkowe, by zachęcić 
dzieci do spędzania czasu na 
świeżym powietrzu.

Korzyści płynące z re-
alizacji projektu są wielowy-
miarowe. Miasteczko ruchu 
drogowego to inwestycja 
w przyszłość, która przyczyni 
się do wzrostu świadomości 
drogowej dzieci i młodzieży, 
a także stanie się miejscem in-
tegracji społeczności lokalnej. 
Jest to krok w stronę budowa-
nia bezpiecznej i przyjaznej 
przestrzeni publicznej, która 
sprzyjać będzie aktywności 
fizycznej i rekreacji.
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Dbamy o dobre zdrowie naszych mieszkańców
Od kilku lat mieszkań-

cy gminy Sulmierzyce mają 
możliwość korzystania z pro-
gramów zdrowotnych finan-
sowanych z budżetu gminy. 
Dotowane są zabiegi z zakresu 
rehabilitacji, konsultacje i po-
rady specjalistyczne dietetyka, 
alergologa oraz lekarza gine-
kologa z możliwością wyko-
nania badania ginekologicz-
nego – USG, a także badania 
ultrasonograficzne brzucha, 
ślinianek, tarczycy, szyi, jąder, 
dołów podkolanowych oraz 
zmian powierzchniowych.

30 sierpnia 2024 r. Rada 
Gminy Sulmierzyce podjęła 
uchwałę Nr VII/32/24 w spra-
wie zakończenia realizacji pro-
gramu profilaktyki zakażeń 
wirusem brodawczaka ludz-
kiego (HPV). Jest to podykto-
wane rozpoczęciem z dniem 1 
czerwca 2023 r. powszechnego 
programu szczepień przeciw 
HPV, na mocy obwieszczenia 
Ministra Zdrowia w sprawie 
zalecanych szczepień ochron-
nych, dla których zakup szcze-
pionek został objęty finanso-

waniem. Kwota przeznaczona 
na realizację gminnego pro-
gramu na lata 2023-2027 wy-
nosiła 338 500 zł.

Kolejny koordynowany 
przez Gminę Sulmierzyce pro-
gram zdrowotny dotyczy pro-
filaktyki próchnicy dla dzieci. 
Darmową profilaktykę stoma-
tologiczną mają zapewnioną 
dzieci w wieku od 5 do 13 lat, 
a świadczenia są realizowane 
w gabinecie stomatologicz-
nym w budynku Szkoły Pod-
stawowej w Sulmierzycach. 
Podczas VIII sesji Rady Gmi-
ny Sulmierzyce 30 września 
2024 r. podjęto uchwałę o kon-
tynuowaniu programu na lata 
2025-2028.

Jak co roku, Gmina Sul-
mierzyce ogłosiła że prze-
znacza środki na szczepienia 
ochronne przeciw grypie. 
W roku 2024 wyłonionym 
w drodze konkursu realizato-
rem programu został Samo-
dzielnym Publiczny Gminny 
Ośrodek Zdrowia w Sulmie-
rzycach. Program oferuje dar-
mową szczepionkę dla miesz-

kańców gminy Sulmierzyce, 
którzy nie zostali ujęci jako 
grupa uprzywilejowana we-
dług Rozporządzenia Mini-
stra Zdrowia 27 sierpnia 2021 
r. W okresie wrzesień - paź-
dziernik ze szczepień skorzy-
stało 151 mieszkańców gminy 
Sulmierzyce.

W okresie styczeń – paź-
dziernik 2024 roku z budżetu 
gminy Sulmierzyce na reali-
zację wszystkich programów 
zdrowotnych przeznaczono 
kwotę w wysokości 310 103 zł.

Ośrodek zdrowia z wykwali-
fikowaną kadrą

Samodzielny Publiczny 
Gminny Ośrodek Zdrowia 
w Sulmierzycach jest pod-
miotem leczniczym zarzą-
dzanym przez gminę. Pacjen-
ci mogą skorzystać z osobistej 
porady lekarza, poprzedzonej 
rejestracją, podczas której 
zostaje wyznaczona godzina 
wizyty w dni pracy, czyli od 
poniedziałku do piątku w go-
dzinach od 8:00 do 18:00. Ist-

nieje również możliwość 
teleporady, bądź wizyty do-
mowej.

SPGOZ posiada wykwa-
lifikowaną kadrę pracowni-
ków - pięciu lekarzy, cztery 
pielęgniarki, położną oraz 
rejestratorkę, którzy świad-
czą usługi i porady według 
ustalonego grafiku. W ciągu 
miesiąca przeciętnie realizo-
wanych jest od 1200 do na-
wet 1800 porad lekarskich, 
w zależności od natężenia 
zachorowalności. Na dzień 
31 października 2024 r. licz-
ba zadeklarowanych osób do 
lekarza wynosi 3743, do pie-
lęgniarki 3799, natomiast do 
położnej 1979.

Osób korzystających 
z podstawowej opieki zdro-
wotnej w SPGOZ w Sulmie-
rzycach spoza terenu gminy 
jest ok. 567. W ramach NFZ 
realizowane są programy pro-
filaktyki chorób układu krą-
żenia, profilaktyki gruźlicy, 
profilaktyka POChP.

INFORMACJE

Nowa przychodnia. Komfort dla pacjentów
Zakończenie budowy 

przychodni SP GOZ w Sul-
mierzycach stanowi znaczą-
cy krok naprzód w zakresie 
opieki zdrowotnej dla lokal-
nej społeczności. Oddany 
do użytku w sierpniu 2024 
roku  obiekt posiada oddzie-
lone od siebie strefy dla pa-
cjentów dorosłych i dzieci. 
W przychodni urządzono 
specjalistyczne gabinety le-
karskie, hol z recepcją, po-
czekalnię, toalety, zaplecze 
techniczne i socjalne, a także 
sterylizatornię.

Placówka zapewni dostęp 
do wysokiej jakości usług me-
dycznych. Realizacja zada-
nia to wydatek 2.466.678,30 
zł, natomiast znaczną część 

kosztów pokryło dofinanso-
wanie z II Edycji Rządowego 
Funduszu Polski Ład: Progra-
mu Inwestycji Strategicznych 
w wysokości 2.252.000 zł. 

Roboty przeprowadziła firma 
AGBUD-BIS Sp. z o.o. z Czę-
stochowy.

Nowa przychodnia to nie 
tylko miejsce, gdzie leczy się 

choroby. To przestrzeń, gdzie 
każdy pacjent czuje się wy-
słuchany i bezpieczny. Kom-
fortowe warunki i nowocze-
sne wyposażenie przekładają 

się na większą efektywność 
wizyt i leczenia, co jest szcze-
gólnie ważne w dzisiejszych 
czasach, gdy oczekujemy 
szybkiej i skutecznej pomocy 
medycznej.

Inwestycja w zdrowie 
to także inwestycja w przy-
szłość. Przyciągając do gmi-
ny nowych specjalistów, nie 
tylko rozszerzamy zakres 
dostępnych usług, ale także 
stwarzamy możliwości roz-
woju zawodowego i nauko-
wego. To wszystko przyczy-
nia się do wzrostu prestiżu 
regionu i poprawy ogólnego 
standardu życia.
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Wspólnie zadbajmy o prawidłową 
gospodarkę odpadami

Odpady komunalne wy-
twarzają gospodarstwa do-
mowe, obiekty użyteczności 
publicznej, przedsiębiorstwa, 
pochodzą również ze sprząta-
nia placów, chodników, ulic, 
koszy ulicznych, przystan-
ków, terenów zielonych oraz 
z Punktu Selektywnej Zbiór-
ki Odpadów Komunalnych 
w Bogumiłowicach. Z mocy 
przepisów ustawowych gmina 
jest odpowiedzialna za realiza-
cję zadań w tym obszarze.

Odbiorem i zagospoda-
rowaniem odpadów komu-
nalnych od właścicieli nie-
ruchomości zamieszkałych 
na terenie gminy Sulmie-
rzyce zajmuje się wyłoniona 
w przetargu firma REMON-
DIS Sp. z o.o. Za realizację 
usługi w okresie od 1 stycznia 
do 31 grudnia 2024 r. zaofe-
rowała kwotę 1 472 620,61 zł 
brutto.

Odpady zbierane selek-
tywnie w naszej gminie to: 
papier i tektura, tworzywa 
sztuczne, metal, opakowania 
wielomateriałowe, szkło (bez-
barwne i kolorowe), bioodpa-
dy, popiół.

Powyższe odpady oraz 
selektywnie zbierane odpady 
komunalne takie jak: zużyte 
baterie i akumulatory, odpady 
budowlano-remontowe i roz-
biórkowe stanowiące odpady 

komunalne, zużyty sprzęt 
elektryczny i elektroniczny, 
przeterminowane leki, che-
mikalia (farby, rozpuszczal-
niki, oleje opałowe), odpady 
wielkogabarytowe, odpady 
niebezpieczne, odpady nie-
kwalifikujące się do odpadów 
powstałych w gospodarstwie 
domowym w wyniku przyj-
mowania produktów lecz-
niczych w formie iniekcji 
i prowadzenia monitoringu 
poziomu substancji we krwi, 
w szczególności igieł i strzy-
kawek, odpady tekstyliów 
i odzieży, właściciele mogą 
przekazywać do PSZOK 
w Bogumiłowicach.

Odbiór odpadów z terenu 
gminy odbywa się zgodnie 
z harmonogramem opraco-
wanym przez firmę odbiera-
jącą odpady, sporządzonym 
na podstawie obowiązującego 
Regulaminu utrzymania czy-
stości i porządku na terenie 
gminy Sulmierzyce. Za po-
mocą systemu powiadomień 
SMS gmina przypomina 
mieszkańcom o terminach 
wywozu odpadów.

Za gospodarowanie odpa-
dami komunalnymi przysłu-
guje zwolnienie z części opłaty 
w wysokości 5 zł od osoby za 
kompostowanie bioodpadów 
w przydomowym kompo-
stowniku.

Wzorem lat ubiegłych, do 
osób, które zadeklarowały po-
siadanie kompostownika, na 
początku roku 2025 zostanie 
skierowana ankieta dotycząca 
zagospodarowania bioodpa-
dów. Należy ją wypełnić w wy-
znaczonym terminie. Prze-
kazane dane Urząd Gminy 
w Sulmierzycach wykorzysta 
przy obliczaniu osiągniętego 
poziomu przygotowania od-
padów komunalnych do po-
nownego użycia i recyklingu.

Każdego roku prowadzo-
na jest również zbiórka od-
padów wielkogabarytowych, 
zużytego sprzętu elektryczne-
go i elektronicznego, wysta-
wionych przez mieszkańców 
przed posesje w wyznaczo-
nym terminie (na bieżąco 
można te frakcje zawozić do 
PSZOK w Bogumiłowicach).

Prowadzone są również 
kontrole prawidłowej se-
gregacji odpadów, zarówno 
przez pracowników gminy, 
jak i firmy odbierającej od-
pady. Prawidłowa segregacja 
odpadów ma wpływ na ja-
kość środowiska naturalnego. 
Zwiększenie świadomości 
mieszkańców i rzetelna se-
gregacja odpadów to klucz 
do osiągnięcia wymaganych 
poziomów recyklingu.

Nowoczesne autobusy 
bezpiecznie i komfortowo 
przewiozą uczniów

Gmina Sulmierzyce za-
inwestowała kwotę 3.963.060 
zł w zakup dwóch autobusów 
szkolnych Mercedes-Benz In-
touro i Intouro K. Pojazdy zo-
stały dostarczone w paździer-
niku 2024 roku przez spółkę 
Daimler Buses Polska.

Autobusy te są znane 
z efektywności, bezpieczeństwa 
oraz komfortu podróży, dlate-
go są idealnym wyborem dla 
potrzeb transportu szkolnego. 
Model Intouro jest szczególnie 
ceniony za swoją ekonomicz-

ność, dzięki zaawansowanym 
technologicznie podzespołom 
i systemom bezpieczeństwa, 
które zapewniają optymalne 
warunki jazdy.

Inwestycja ta nie tylko 
podnosi standardy bezpie-
czeństwa i komfortu podróży 
uczniów, ale również długofa-
lowo przyczyni się do redukcji 
kosztów operacyjnych zwią-
zanych z funkcjonowaniem 
gminnego transportu.

Piesi są bezpieczniejsi
W Dąbrowie wykonano 

inwestycję na drodze gmin-
nej nr 109253E. Dzięki temu 
mieszkańcy mogą bezpiecznie 
dostać się do centrum sąsied-
niej miejscowości, gdzie zlo-
kalizowane są obiekty użytecz-
ności publicznej (m.in. żłobek, 
przedszkole, szkoła, ośrodek 
zdrowa , kościół, bank, skle-
py). Podczas deszczu piesi nie 
muszą już brodzić po kałużach 
wody i stąpać po rozmoknię-
tych wybojach pobocza.

Zadanie polegało na bu-
dowie drogi dla pieszych, 
przejścia dla pieszych wraz 
z jego oświetleniem. Roboty 
wykonała firma Marcin Mu-
siał MM Projekt z siedzibą 
w Radomsku, a ich koszt wy-
niósł dokładnie 762.587,27 zł. 
Inwestycji przyświecały cele 
polepszenia infrastruktury 

technicznej, poprawy bezpie-
czeństwa pieszych oraz pod-
niesienia estetyki przestrzeni 
publicznej.

Nowy chodnik umożli-
wia bezpieczne poruszanie się 
matkom z wózkami, dzieciom 
na rolkach czy też deskorol-
kach, hulajnogach, rower-
kach, spacerującym osobom 
niepełnosprawnym, na wóz-
kach, chodzikach oraz innym 
pieszym. Budowa drogi dla 
pieszych jest kolejnym działa-
niem na rzecz poprawy jakości 
życia mieszkańców Dąbrowy - 
po wcześniejszym wykonaniu 
oświetlenia - i spełnieniem 
wieloletnich oczekiwań na 
bezpieczne i przyjemne korzy-
stanie z drogi.
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12  psów z gminy
Sulmierzyce w schronisku

czeka na nowy dom

Corocznie do 31 marca 
Rada Gminy ma obowiązek 
uchwalenia Programu opieki 
nad zwierzętami bezdomnymi 
oraz zapobiegania bezdomno-
ści zwierząt na terenie gminy 
Sulmierzyce. Schroniska dla 
zwierząt odgrywają istotną 
rolę w zapewnieniu bezdom-
nym zwierzętom opieki i szan-
sy na adopcję, ale także mają 
istotny wpływ na kształtowa-
nie właściwego spojrzenia na 
zwierzęta w społeczeństwie. 
Te placówki pełnią ważną 
funkcję edukacyjną - jako 
miejsca, gdzie dzieci, młodzież 
i dorośli mogą zdobyć warto-
ściowe doświadczenia i naukę 
związaną z odpowiedzialnym 
podejściem do zwierząt.

Bezdomne zwierzęta 
z terenu gminy Sulmierzyce 
znajdują się w Przytulisku 
i hotelu dla zwierząt domo-
wych „FUNNY PETS" Marta 
Szturma z siedzibą w Czart-
kach koło Sieradza.  Zgodnie 
z umową na rok 2024, opłata 
za utrzymanie psa przez jeden 
dzień w schronisku wynosi 
23,37 zł. Wyłapanie psa kosz-
tuje 307,50 zł, przyjęcie psa do 
schroniska 246 zł, do tego na-
leży doliczyć koszty zabiegów 
weterynaryjnych.

Zachęcamy do adopcji 
czworonogów!

Obecnie w schronisku 
na nowy, przyjazny dom 
i życzliwego właściciela cze-
ka 12 piesków z naszej gmi-
ny. Zachęcamy do ich adop-
cji! Adoptując jednego psa 
nie zmienisz całego świata, 
ale zmieniasz świat tego psa. 
Możesz pomóc przynajmniej 
jednemu z nich, przygarnia-
jąc czworonożnego życiowe-
go rozbitka pod swój dach.

Psy, trafiające do schro-
nisk, często długo czekają na 
drugą szansę na szczęście, 
a adopcja to jeden z najpięk-
niejszych gestów, jaki może-
my im zaoferować. Czwo-
ronożny pupil odwdzięczy 
się bezwarunkową przyjaź-
nią na całe życie.

Zdarzenia drogowe,
sterylizacja i kastracja

Świadczenie usług wete-
rynaryjnych oraz zapewnienie 
całodobowej opieki wetery-
naryjnej w przypadkach zda-
rzeń drogowych z udziałem 
zwierząt realizuje Gmina po-
przez zawartą umowę z Gabi-
netem Weterynaryjnym ,,Dr 
Piotr” Piotr Wojciechowski 
z siedzibą w Lgocie Wielkiej, 
posiadającą możliwość świad-
czenia usług całodobowo. Po-
nadto gmina posiada umowę 
z Przedsiębiorstwem JASTA 
Sp. z o.o., które odbiera padłe 
zwierzęta w wyniku zdarzeń 
drogowych mających miejsce 
na drogach gminnych.

Plan sterylizacji i kastracji 
zwierząt przebywających pod 
opieką mieszkańców gminy to 

bardzo ważne zadanie gminy, 
wymagające dobrego poinfor-
mowania mieszkańców oraz 
przekonania o jego znacze-
niu dla zdrowia i dobrostanu 
zwierząt, ale też bezpieczeń-
stwa ludzi. Nie tylko zabez-
piecza przed nadmierną liczbą 
zwierząt, ale też przed ich wa-
łęsaniem się. Dofinansowania 
do zabiegów sterylizacji i ka-
stracji Gmina Sulmierzyce po 
raz pierwszy udzieliła w 2017 
roku. Od 2023 r. dofinanso-
wanie do zabiegów steryliza-
cji i kastracji stanowi 80 proc.
kosztów zabiegu, wynoszące 
odpowiednio:

- sterylizacja psa: 48 zł
- kastracja psa: 24 zł
- sterylizacja kota: 40 zł
- kastracja kota: 20 zł

Te usługi dla miesz-
kańców gminy Sulmierzyce 
w 2024 roku również świad-
czył Gabinet Weterynarii ,,Dr 
Piotr” Piotr Wojciechowski 
z Lgoty Wielkiej.

Znakowanie zwierząt
przy okazji zabiegu

Każdego roku program 
cieszy się dużym zaintereso-
waniem mieszkańców. Na 
dzień 31 października 2024 r. 
zabiegom poddano 55 zwie-
rząt  z terenu  gminy Sulmie-
rzyce. Akcja doskonale wpi-

suje się w program opieki nad 
zwierzętami bezdomnymi, 
który m. in. zakłada ograni-
czenie ich populacji oraz za-
pobiega zjawisku bezdomno-
ści zwierząt. Plusem tego typu 
zabiegów jest to, że zapobiega-
ją one niechcianym miotom, 
a co za tym idzie – przyczynia-
ją się do zmniejszenia liczby 
bezdomnych zwierząt, któ-
rych w okresie wakacyjnym 
pojawia się znacznie więcej.

Każdy kot i pies, który 
zostanie poddany zabiegowi 
sterylizacji lub kastracji, zosta-
nie również oznakowany elek-
tronicznie. Tzw. czipowanie to 
nadanie numeru identyfika-
cyjnego, który m.in. pozwala 
na szybkie odnalezienie pupila 
w przypadku jego zaginięcia. 
Łącznie w bieżącym roku za-
czipowano 55 zwierząt, obo-
wiązkowo przy skorzystaniu 
z zabiegu sterylizacji i kastracji 
i jedno dodatkowo. Od po-
czątku akcji zaczipowanych 
zostało 265 zwierząt.

Akcja przyczynia się do 
spadku liczby zgłaszanych do 
gminy zwierząt bezdomnych 
oraz umożliwia szybkie od-
nalezienia właściciela zwie-
rzęcia. Wałęsanie się psów to 
bowiem zwykle skutek nieod-
powiedniego dopilnowania 
ich przez właścicieli.

Opieka nad zwierzętami w Gminie Sulmierzyce

Szacowanie strat wyrządzonych 
przez wiosenne przymrozki

Na terenie gminy Sulmie-
rzyce w 2024 roku wystąpiło 
niekorzystne zjawisko atmos-
feryczne - wiosenne przy-
mrozki. Wychodząc naprze-
ciw potrzebom gospodarstw 
rolnych zajmujących się sa-
downictwem, wszczęto proce-
durę przyjmowania wniosków 
o oszacowanie szkód.

Specjalnie powołana w tym 
celu Komisja przeprowadziła 

wizje lokalne i dokonała sza-
cunku w gospodarstwach, dla 
których złożony został stosow-
ny wniosek.  W skład gminnej 
komisji ds. szacowania szkód 
w gospodarstwach rolnych 
wchodzą przedstawiciele: Izby 
Rolniczej, Łódzkiego Ośrodka 
Doradztwa Rolniczego oraz 
Urzędu Gminy w Sulmierzy-
cach.

Świetlice wiejskie już z klimatyzacją
We wrześniu 2024 roku 

zakończono prace związane 
z montażem nowoczesnych 
systemów klimatyzacyj-
nych w świetlicach wiejskich 
w miejscowościach Kuźnica, 
Kodrań, Dworszowice Pako-
szowe i Ostrołęka. Zadanie zo-
stało zrealizowane przez firmę 
Kubik Tomasz HYDRO-IN 
z Radomska, a na jego wyko-
nanie przeznaczono kwotę 
71.573,32 zł.

Dzięki inwestycji, miesz-
kańcy będą mogli spędzać czas 
w świetlicach w znacznie bar-

dziej komfortowych warun-
kach – niezależnie od tempe-
ratury panującej na zewnątrz. 
Klimatyzacja poprawi komfort 
termiczny, co jest szczególnie 
ważne podczas upalnych dni.

Zachęcamy mieszkańców 
do korzystania ze świetlic, któ-
re dzięki klimatyzacji są bar-
dziej przyjaznym miejscem 
spotkań, warsztatów i wyda-
rzeń lokalnych.
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Za nami kilka miesięcy 
nowej kadencji samorządo-
wej, a Pan kolejny raz pełni 
funkcję przewodniczącego 
rady. Jak Pan ocenia pracę 
wybranego w kwietniu br. 
organu uchwałodawczego, 
jakim jest Rada Gminy, 
porównując choćby do po-
przedniej kadencji?

- Funkcjonujemy jako 
nowa rada krótki czas, trochę 
ponad pół roku w tej nowej 
kadencji. W mojej ocenie 
radni współpracują z sobą 
i urzędem bardzo dobrze. Są 
dociekliwi, dopytują o wiele 
spraw, szczególnie ci, któ-
rzy są pierwszy raz w radzie 
gminy. Zabiegają o sprawy 
swoich miejscowości, swoich 
wyborców. Moim zdaniem 
jest to całkiem normalne, tak 
powinno być i mam nadzieję 
że tak będzie do końca ka-
dencji. Oczywiście, są sprawy, 
których nie da się załatwić 
od razu i wszystkim. Ale jeśli 
jest zgoda w radzie, to można 
je załatwiać w kolejności na 
miarę możliwości gminy, we-
dług pozyskiwanych środków 
czy projektów.

A jakie są Pana zdaniem 
najważniejsze działania 
i inicjatywy zostały podję-
te w gminie w mijającym 
roku?

- W tym półroczu funk-
cjonowania nowej rady w za-
sadzie realizowaliśmy te za-
dania, które były rozpoczęte 
w poprzedniej kadencji. To 
są m.in. zadania finansowane 
z Polskiego Ładu. Zakończyła 
się już między innymi roz-
budowa Gminnego Ośrodka 
Zdrowia. Inne ważne reali-
zowane zadania to remonty 
dróg gminnych, rozbudowa 
strażnicy OSP w Sulmie-

rzycach, zakup dwóch au-
tobusów do dowozu dzieci 
do szkół, bo te stare już się 
zużyły, uruchomienie kuchni 
w żłobku, wykonanie kanali-
zacji w miejscowości Piekary 
i Wola Wydrzyna, budowa 
miasteczka rowerowego 
przy szkole w Sulmierzycach 
i wiele jeszcze innych, drob-
niejszych zadań i inwestycji, 
które mają służyć naszym 
mieszkańcom, aby podnosić 
ich komfort życia.

A jakie zadanie w Pana 
ocenie ma największe zna-
czenie dla mieszkańców 
gminy?

- Moim zdaniem wszyst-
kie inwestycje, które robimy, są 
ważne, ale jeśli miałbym którąś 
z nich postawić na pierwszym 
miejscu, to byłaby to kanali-
zacja w miejscowości Pieka-
ry i Wola Wydrzyna. To jest 
duże zadanie, które w zasadzie 
finalizuje kanalizowanie za-
chodniej części gminy, bo już 
wcześniej sieć sanitarna zo-
stała doprowadzona do takich 
miejscowości jak Dworszo-
wice Pakoszowe, Ostrołęka, 
Bogumiłowice. I to jest w za-
sadzie 90 proc. mieszkańców 
gminy, którzy mają już dostęp 
do kanalizacji. Pozostałe miej-
scowości, które mają obecnie 
przydomowe oczyszczalnie 
ścieków, jeszcze są do skanali-
zowania, jak Kodrań, Anielów, 

osiedle w Sulmierzycach - to 
jeszcze jest przed nami i mam 
nadzieję, że  to również uda się 
w tej kadencji zrobić.

Normalną praktyką 
w samorządach są zmiany 
budżetowe w trakcie roku. 
W jednych gminach odbywa 
się to często, niemal co sesja, 
w innych rzadziej. Jak to wy-
gląda w Gminie Sulmierzy-
ce?

- W zasadzie na każdej 
sesji  zmieniamy budżet, a to 
wynika z zakresu inwestycji, 
zakupów, realizacji dodatko-
wych zadań, pozyskiwania 
zewnętrznych środków. Zda-

rza się że trzeba zrobić pilnie 
sesję nadzwyczajną, aby te 
zmiany uchwalić, dlatego że 
są to sprawy płynne. Jak za-
kłada się budżet, to nigdy nie 
wiadomo w jakiej cenie roz-
strzygną się przetargi. Jeśli na 
przykład przetarg rozstrzygnął 
się w cenie wyższej niż założo-
na, a nam bardzo zależy na tej 
inwestycji i niewiele brakuje, 
to trzeba te środki przesunąć. 
Raz w miesiącu średnio robi-
my sesję i w zasadzie na każdej 
takie zmiany budżetowe są, 
choćby czasem drobne.

Wiele mówiło się o tym, 
że gmina by realizować 
pewne zadania, zaciągała 
zobowiązania. Jaki jest stan 
finansów gminy i czy jest on 

rzeczywiście bezpieczny?  
- Stan finansów Gminy 

Sulmierzyce jest bezpieczny 
i mówię to z całą odpowie-
dzialnością. Pomimo zadłu-
żenia, które wynika z realizacji 
wielu inwestycji, nasze wskaź-
niki są dobre. Przez wiele lat, 
odkąd mam przyjemność 
pracować w samorządzie, 
organ nadzoru jakim jest Re-
gionalna Izba Obrachunkowa 
w Łodzi nie miał uwag i każ-
dego roku przed absolutorium 
dla wójta wydawał pozytywne 
opinie. Można by się było nie 
zadłużać i realizować znaczą-
co mniej inwestycji, ale moim 
zdaniem i innych radnych 

trzeba wykorzystać 
ten czas, jaki tutaj jest, 
bo mamy zewnętrzne 
środki pozyskiwane, 
podatki i opłatę  eks-
ploatacyjną z kopalni. 
To jest nasze przy-
słowiowe 5 minut 
i musimy ten czas 
dobrze wykorzystać. 
Zadłużenie z tego też 

wynika. To nie są kredyty na 
konsumpcję, na sprawy bie-
żące, tylko to wszystko ma 
odbicie w inwestycjach, któ-
re są realizowane na terenie 
gminy. Gdybyśmy nie robili 
inwestycji, to jesteśmy w sta-
nie spłacić zadłużenie w ciągu 
2 lat. Mamy świadomość, że 
największy płatnik podatku 
i opłaty eksploatacyjnej jakim 
jest kopalnia węgla nie będzie 
funkcjonował wiecznie, ale 
jeszcze dobrych kilka lat to po-
trwa. To co zostanie zbudowa-
ne zostanie na przyszłość.

Gmina Sulmierzyce 
czerpie spore profity z dzia-
łalności kopalni węgla bru-
natnego. Ale już trzeba brać 
pod uwagę, że to kiedyś się 

skończy, bo nastąpi wyczer-
panie tego złoża.

- Jesteśmy świadomi tego, 
że kopalnia nie będzie trwała 
wiecznie. Jak prognozuje rząd 
czy władze PGE, kopalnia ma 
funkcjonować do 2038 roku. 
Może się jednak okazać, że 
nawet szybciej wydobycie 
węgla się skończy, bo są róż-
ne wytyczne choćby z Unii 
Europejskiej. Tak czy inaczej 
po zakończeniu właściwej 
eksploatacji prace górnicze, 
związane z rekultywacją i tak 
dalej, jeszcze trochę potrwają. 
My jako gmina staramy się 
te środki maksymalnie do-
brze wykorzystać dla naszych 
mieszkańców – tak obecnych, 
jak i przyszłych pokoleń. Sta-
ramy się robić wiele inwesty-
cji, które polepszą warunki 
życia mieszkańców. Poma-
gamy im, realizując projekty 
w postaci dotacji do źródeł 
ciepła, źródeł prądu, oczysz-
czalni przydomowych. Stara-
my się przygotowywać gminę 
na gorsze czasy. Poza kopal-
nią nie mamy jakichś tutaj 
dużych innych inwestycji, 
ale staramy się wspomagać 
tych, którzy chcą tutaj do nas 
przyjść, chcą zakładać firmy - 
na to jesteśmy otwarci. Mamy 
świadomość, że te dobre cza-
sy miną i to co się zrobi teraz, 
w przyszłości będzie procen-
tować. Zobaczymy, jak to się 
wszystko potoczy, bo sytuacja 
jest ciągle płynna.

Gmina funkcjonuje 
pod nieobecność wójta. Jak 
to przekłada się na prakty-
kę samorządową? Czy jest 
to duży problem dla rad-
nych?  

-  Moim zdaniem nie ma 
tutaj większego problemu 
z jego nieobecnością. Nie 

"Jesteśmy świadomi tego, że 
kopalnia nie będzie trwała 
wiecznie. Jak prognozuje rząd 
czy władze PGE, kopalnia ma 
funkcjonować do 2038 roku"

ROZMOWA

Wciąż chcemy poprawiać    komfort życia w gminie
Z przewodniczącym Rady Gminy Sulmierzyce Tadeuszem Kruszyńskim, o pierwszych miesiącach nowej 
kadencji, stanie finansowym gminy i planach na przyszłość, rozmawia Sławomir Rajch
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ukrywam że rozmawiamy 
z wójtem, jak mamy jakieś 
wątpliwości, to udziela nam 
rad, czy wsparcia. Zastępczy-
ni wójta pani Anna Szydłow-
ska bardzo dobrze zarządza 
urzędem i gminą,  także dla 
radnych nie ma większego 
problemu, robimy swoje, 
choć z niecierpliwością cze-
kamy na powrót wójta.

Jako szef rady gminy 
Sulmierzyce ma pan realny 
wpływ na to co będzie się 
działo, jakie będą podejmo-
wane  zadania i realizowane 
inwestycje. Czy może pan 
zdradzić na co mogą liczyć 
mieszkańcy w nadchodzą-
cym 2025 roku.

- Końcówka roku to czas, 
kiedy planujemy wydatki, 
układamy założenia budże-
towe, uchwalamy podatki, 
zastanawiamy się, co realizo-
wać. Nie mamy jeszcze na tę 
chwilę wiedzy, jak będzie ze 
środkami zewnętrznymi, rzą-
dowymi. Skończył się Polski 
Ład, gminy nie stać jest na ja-
kieś duże projekty z własnych 
środków. Liczymy na to, że 
pojawią się nowe programy, 
będziemy się do nich odno-
sić. Chcemy zakończyć temat 
fotowoltaiki, bo nie wszyscy 
mieszkańcy z tego skorzystali. 
Jest zrobionych 613 instalacji, 
wniosków było 930. Chcemy 
też rozpocząć proces gazyfi-
kacji gminy. PSG zrobiło już 

projekt, który ma nam udo-
stępnić, chcemy przystąpić 
do jego realizacji. To też bę-
dzie dosyć duże zadanie. Jest 
wielu mieszkańców, którzy 
się dopytują o gaz ziemny. 
Jak z tym gazem będzie, to 
tego do końca nikt nie wie, 
bo z tego, co czytałem Unia 
Europejska ma różne poglą-
dy na ten temat. Czy gaz bę-
dzie dobrym źródłem, tego 
nie wiemy, ale taki projekt 
będzie i myślę że przystąpi-
my do jego realizacji.  

Zmienił się system fi-
nansowania samorządów. Co 
prawda nie będziemy płacić 
„janosikowego”, ale również 
nie będziemy dostawać sub-
wencji, choćby do oświaty. 

Oświata w naszej gminie bę-
dzie kosztować  ponad  20 mi-
lionów, to jest niemała kwota, 
to jest jedna piąta budżetu. 
No ale musimy na to stawiać, 
bo to jest przyszłość naszych 
młodych mieszkańców i jak 
mówi przysłowie „takie będą 
rzeczypospolite, jakie ich mło-
dzieży chowanie”. Będziemy 
się to starać zabezpieczać, tak 
samo jak służbę zdrowia. Je-
steśmy po rozbudowie ośrod-
ka zdrowia, chcemy urucho-
mić dodatkowe usługi, jak 
choćby rehabilitację, być może 
kardiologię. Zobaczymy, bo 
tego mieszkańcy potrzebują, 
a tu sprawdza się stara zasada, 
że jak możesz na coś liczyć, to 
najlepiej na siebie.

Przed nami szczególny 
czas Świąt Bożego Narodze-
nia, a potem przyjdzie nam 
przywitać Nowy Rok. Cze-
go życzy pan mieszkańcom 
gminy Sulmierzyce, a co za 
tym idzie także sobie?

- Mieszkańcom życzę 
przede wszystkim zdrowia, 
szczęścia, realizacji marzeń, 
wiary w drugiego człowieka, 
a także dobrej współpracy 
i ciekawych pomysłów dla 
naszej małej ojczyzny, jaką 
jest gmina Sulmierzyce.

Wciąż chcemy poprawiać    komfort życia w gminie
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4,5 mln zł na drogi w Dąbrówce i Nowej Wsi

Rozbudowa dróg w Dą-
brówce i Nowej Wsi to inwe-
stycja, która znacząco wpływa 
na poprawę bezpieczeństwa 
i komfortu życia mieszkań-
ców. Zarówno kierowcy, jak 
i piesi mogą korzystać z odno-
wionych dróg w sposób wy-
godny i bezpieczny. Wartość 
umowna przedsięwzięcia wy-
niosła 4.505.341,73 zł, z cze-
go 3.877.297,09 zł stanowiło 
dofinansowanie z programu 
Polski Ład.

Inwestycja pn. „Budowa 
i rozbudowa drogi w miej-
scowości Dąbrówka. Budowa 
i rozbudowa drogi w miej-
scowości Nowa Wieś” została 
zrealizowana przez firmę La-
rix Sp. zo.o. z Lublińca. Roboty 
trwały do listopada 2024 roku.

Rozbudowa drogi w m. 
Dąbrówka polegała na wyko-
naniu łącznika dwóch dróg 

powiatowych DP 1500 E  i DP 
3509 E . Powstała droga gmin-
na z nawierzchnią bitumiczną, 
wykonano zjazdy do posesji, 
pobocza oraz rowy odwadnia-
jące z przepustami.

Dla wygody mieszkańców 

wybudowano chodnik oraz 
nową wiatę przystankową. 
Przebudowano również sieć 
elektroenergetyczną – linie 
napowietrzne zastąpiono ka-
blowymi (podziemnymi), co 
pozwala na bezpieczniejsze 

korzystanie z przestrzeni dro-
gowej.

Dzięki budowie oświetle-
nia ulicznego oraz uzupełnie-
niu oznakowania pionowego 
i poziomego nowo powstała 
droga stała się bardziej funk-

cjonalna i przyjazna dla 
mieszkańców.

Wzdłuż drogi wykonano 
nasadzenia drzew lip, które 
są gatunkiem miododajnym 
oraz klonów, które stworzą 
przyjazne środowisko dla pta-
ków i owadów.

Rozbudowa drogi w No-
wej Wsi objęła wykonanie no-
wej konstrukcji jezdni oraz 
poboczy z kruszywa łamane-
go. Wybudowano także zjazdy 
z kostki betonowej, a po jednej 
stronie drogi powstał otwarty 
rów odwadniający z przepu-
stami pod zjazdami.

Dodatkowo, inwestycja 
obejmowała budowę kanału 
technologicznego z kablowy-
mi studniami oraz wymianę 
odcinka sieci wodociągowej. 
Wykonano także oznakowa-
nie pionowe i poziome.

INWESTYCJE

Nowe oblicza dróg w Piekarach i Dworszowicach 
Pakoszowych

W sierpniu 2024 roku pod-
pisano umowę na rozbudowę 
dróg gminnych w miejscowo-
ściach Piekary oraz Dworszo-
wice Pakoszowe. Inwestycja, 
realizowana przez firmę Dro-
g-Bud Sp. z o.o. z Częstocho-
wy, stanowi istotny projekt 
infrastrukturalny dla gminy, 
poprawiający bezpieczeństwo 
i komfort użytkowników dróg. 
Całkowity koszt przedsię-
wzięcia wynosi 4.066.916,81 
zł, z czego 2.950.000 zł zostało 
pozyskane z programu Polski 
Ład. Prace zaplanowane są na 
okres 10 miesięcy.

Zakres prac w miejscowo-
ści Piekary obejmuje wykona-
nie nowej konstrukcji jezdni, 
co znacząco poprawi jakość 
i wytrzymałość nawierzchni 
drogi. Powstaną obustronne 
pobocza z kruszywa łamane-
go oraz zjazdy z kostki beto-
nowej, co zapewni wygodny 

dostęp do posesji oraz zwięk-
szy bezpieczeństwo pieszych.

Zaprojektowano też nowe 
otwarte rowy odwadniające 
i przepusty pod zjazdami do 
posesji, a także modernizację 
istniejącego przepustu pod 
drogą, co usprawni odpro-
wadzanie wód opadowych 
i poprawi stabilność gruntu. 
Zlecono też przebudowę sieci 
wodociągowej i budowę kana-
łu technologicznego.

Aby zwiększyć bezpie-
czeństwo, droga zostanie wy-
posażona oświetlenie uliczne 
i  odpowiednie oznakowanie 
pionowe i poziome.

Na ul. Wspólnej w Dwor-
szowicach Pakoszowych 
zaplanowano wykonanie no-
wej konstrukcji jezdni oraz 
chodnika, co znacznie popra-
wi komfort i bezpieczeństwo 
zarówno kierowców, jak i pie-
szych. Powstaną także zjazdy 

oraz dojścia do furtek posesji. 
Pobocza zostaną utwardzone 
kruszywem łamanym. Całość 
zwieńczy wykonanie ozna-
kowania pionowego i pozio-
mego.

Ulica Długa zyska nową 
nawierzchnię jezdni, zjazdy 
oraz dojścia do furtek działek, 
a także pobocze z kruszywa ła-
manego. W ramach inwestycji 
zamontowane będą także 
studzienki, co umożliwi sku-
teczne odprowadzanie wody 
opadowej z jezdni. Dla po-
prawy widoczności i bezpie-
czeństwa wykonane zostanie 
nowe oznakowanie pionowe 
i poziome.

Dzięki inwestycji cała 
okolica zyska nowoczesne, 
funkcjonalne rozwiązania 
drogowe, poprawiające jakość 
życia i bezpieczeństwo na co 
dzień.

Przebudowa drogi wewnętrznej 
w Dąbrowie

„Przebudowa drogi we-
wnętrznej w miejscowości 
Dąbrowa, dz nr ewid. 49 ob-
ręb Dąbrowa o długości 85 m” 
to kolejna inwestycja drogowa 
zrealizowana przez firmę Bi-
tum Sp. z o.o.  z Lipia Śląskie-
go. Prace trwały od lipca do 
września 2024 roku.

Zakres zamówienia obej-
mował w szczególności wy-
konanie nowej konstrukcji na-

wierzchni jezdni w Dąbrowie, 
wykonanie zjazdu i dojścia do 
furtki do działki zabudowa-
nej oraz wykonanie poboczy 
z kruszywa łamanego.

Całość zadania została 
sfinansowana ze środków 
budżetu gminy w kwocie 
81.938,25 zł.
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Roboty na drogach w Bielikach
Rozbudowa dróg gmin-

nych w miejscowości Bieli-
ki wkroczyła w decydującą 
fazę. Po zakończeniu prac 
projektowych oraz uzyska-
niu zezwolenia na realizację 
inwestycji drogowej, w paź-
dzierniku 2024 roku rozpo-
częły się prace budowlane. 
Na to zadanie Gmina Sul-
mierzyce otrzymała dota-
cję z programu Polski Ład 
w wysokości 3.799.000 zł, 
przy całkowitym koszcie wy-
noszącym 5.260.216,53 zł.

Gmina zleciła inwestycję 
w trybie zaprojektuj i wybuduj 
spółce BITUM z siedzibą w Li-
piach Śląskich. Jej zadaniem 

jest budowa nowej konstrukcji 
jezdni, rozbiórka istniejących 
elementów infrastruktury, wy-
cinka drzew oraz nasadzenia 
zastępcze. Dodatkowo pro-
jekt przewiduje budowę no-
wej linii kablowej oświetlenia 
ulicznego oraz przebudowę 
i budowę rowów i przepustów, 
a także wdrożenie nowej orga-
nizacji ruchu.

Prace budowlane mają 
potrwać do lutego 2025 
roku. Przedsięwzięcie przy-
czyni się do zwiększenia bez-
pieczeństwa i komfortu użyt-
kowników dróg w Bielikach.

Nowa jezdnia na Brzozowej w Dąbrowie
Przebudowa ul. Brzozo-

wej w Dąbrowie to kolejna 
inwestycja w gminie Sulmie-
rzyce realizowana przy wspar-
ciu finansowym z Rządowego 
Funduszu Polski Ład: Progra-
mu Inwestycji Strategicznych. 
Roboty na drodze wewnętrz-
nej zakończyły się w lipcu 
2024 r., a ich wykonawcą była 
firma BITUM Sp. z o.o. z Li-
piów Śląskich. Całkowita war-
tość przedsięwzięcia wyniosła 
735.737,33 zł, a dotacja z bu-
dżetu państwa 485.733,79 zł.

Wykonano nową jezdnię 
wraz z konstrukcją, co zna-
cząco poprawia bezpieczeń-
stwo i komfort użytkowania 
drogi. W ramach inwestycji 

wykonano także zjazdy i doj-
ścia do furtek zabudowanych 
działek, co zapewnia miesz-
kańcom wygodny dostęp do 
swoich posesji. Dodatkowo, 
powstały stabilne pobocza 
z kruszywa łamanego, wzmac-
niające strukturę drogi i po-
prawiające jej trwałość.

Dla zwiększenia bezpie-
czeństwo ruchu na odcinku 
drogi umieszczono oznako-
wanie pionowe i poziome. 
Nowa infrastruktura drogo-
wa z pewnością pozytywnie 
wpłynęła na komfort życia 
mieszkańców i podniosła este-
tykę okolicy.

Sienkiewicza i Pileckiego 
w nowym standardzie

Na ulicach Henryka 
Sienkiewicza i Witolda Pi-
leckiego w Sulmierzycach 
zakończono długo oczeki-
waną inwestycję. Przebudo-
wa gminnych dróg znacząco 
poprawia komfort i bezpie-
czeństwo podróży mieszkań-
ców. To jeden z kluczowych 
elementów planu rozwoju 
infrastruktury lokalnej, który 
ma na celu poprawę jakości 
życia w gminie i dostosowa-

nie jej do rosnących potrzeb 
komunikacyjnych.

Stara, nierówna na-
wierzchnia drogi stanowi-
ła utrudnienie, szczególnie 
w okresach intensywnych opa-
dów deszczu, kiedy kierowcy 
mieli problemy z przejazdem. 
W wyniku prac drogowych 
mieszkańcy zyskali nie tylko 
wygodną nawierzchnię, ale 
również lepsze odwodnienie 
oraz poprawę oświetlenia.

Inwestycja, realizowa-
na przez firmę Bitum Sp. 
z o. o., pochłonęła łącznie 
1.593.409,71 zł, z czego 
1.509.755,70 zł stanowiło do-
finansowanie z Rządowego 
Programu Polski Ład. Głów-
nym celem przebudowy jest 
poprawa jakości nawierzchni 
oraz zapewnienie lepszej do-
stępności komunikacyjnej.

Ulica Zamolska po przebudowie 
za ponad 1 mln zł

We wrześniu 2024 roku 
zakończono przebudowę ul. 
Zamolskiej w Sulmierzycach. 
Przedsiębiorstwo Handlo-
wo-Usługowe „LARIX” Sp. 
z o.o. z Lublińca zrealizowało 
zadanie na drodze gminnej 
za kwotę 1.249.004,12 zł. In-
westycja uzyskała dofinanso-
wanie z budżetu Wojewódz-
twa Łódzkiego w kwocie 
396.050 zł.

Ten kontrakt obejmował 
kompleksowy remont jezdni 
oraz przebudowę drogi dla 
pieszych. Wykonano nową 

konstrukcję drogi, regulację 
zjazdów oraz utwardzenie po-
boczy. Dodatkowo od strony 
jezdni zamontowano nowe 
krawężniki betonowe, które 
stabilizują obrzeże drogi dla 
pieszych, a także odtworzono 
oznakowanie poziome.

Dzięki tej inwestycji 
mieszkańcy Sulmierzyc zy-
skali nowoczesną infrastruk-
turę drogową, która poprawi 
zarówno funkcjonalność, jak 
i estetykę okolicy.
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Hydrofornia zasilana energią 
słoneczną

Instalacja fotowoltaicz-
na przy budynku hydroforni 
w miejscowości Dąbrówka 
to kolejny istotny krok w kie-
runku niezależności energe-
tycznej Gminy Sulmierzyce. 
Dostawę i montaż urządzeń 
do pozyskiwania energii ze 
słońca wykonała w lipcu 
2024 r. firma ALL-ANT Sp. 
z o.o. z Radomska.  

Inwestycja o wartości 
147.600 zł nie tylko przyczy-
ni się do obniżenia kosztów 
utrzymania hydroforni dzięki 
wykorzystaniu odnawialnych 
źródeł energii, ale również 
zmniejszy ślad węglowy obiek-
tu. Instalacja fotowoltaiczna 

powinna pokryć znaczną 
część zapotrzebowania hydro-
forni na energię elektryczną. 
W obliczu rosnących cen prą-
du korzystanie z OZE nabiera 
szczególnego znaczenia.

Projekt może służyć jako 
punkt odniesienia dla innych 
tego rodzaju przedsięwzięć 
w regionie. Stosowanie zielo-
nych technologii przyczynia 
się do promowania zrówno-
ważonego rozwoju i podnie-
sie świadomość ekologiczną 
w społeczności lokalnej.

Na ul. Sienkiewicza bezpieczniej 
po zmroku

Na ulicy Henryka Sien-
kiewicza w Sulmierzycach wy-
konano budowę linii kablowej 
oświetlenia ulicznego.

Projekt ten, realizowany 
przez firmę PRIT M. Pietrzyk 
Sp. k. z siedzibą w Stróży, uzu-

pełni lokalną infrastrukturę 
i zwiększy bezpieczeństwo 
mieszkańców po zmroku. 
Koszt inwestycji to 154.980 
złotych.

16 kilometrów nowej sieci kanalizacyjnej
w Bogumiłowicach, Piekarach i Woli Wydrzynej

W miejscowościach Bo-
gumiłowice, Piekary i Wola 
Wydrzyna zakończono bu-
dowę kanalizacji sanitarnej. 
Prace budowlane trwały od 
lutego do listopada 2024 
roku. Wartość inwestycji to 
11.421.093,71 zł. Pomimo 
wysokich kosztów wykona-
nia zadania, realizacja przy-
niesie długofalowe korzyści 
dla mieszkańców gminy i śro-
dowiska naturalnego. Prawie 
16 kilometrów sieci kanali-
zacyjnej wraz z przyłączami 
wybudowało Przedsiębior-
stwo Budowlane "Budomont" 
Sp. z o.o. z Rzeszowa.

Inwestycje w rozwój 
infrastruktury wodno-ka-
nalizacyjnej mają kluczo-
we znaczenie dla poprawy 
jakości życia mieszkańców 
oraz ochrony środowiska. 
Budowa kanalizacji w miej-
scowościach Bogumiłowice, 
Piekary i Wola Wydrzyna 
to kolejny istotny etap mo-
dernizacji infrastruktury 
na obszarze gminy. Dostęp 
do nowoczesnej sieci kana-
lizacyjnej przyczyni się do 
poprawy warunków sani-
tarno-epidemiologicznych 
i pozytywnie wpłynie na 

ochronę lokalnych zasobów 
wodnych.

W Piekarach i Woli 
Wydrzynej zbudowano sieć 
sanitarną zarówno na te-
renach zabudowanych, jak 
i obszarach mniej zurbanizo-
wanych. Wykonano kanały 
grawitacyjne i tłoczne, które 
umożliwią efektywne od-
prowadzanie ścieków. Zain-
stalowano przepompownie 
ścieków w miejscach, gdzie 
ukształtowanie terenu nie 
pozwala na odprowadzenie 
ścieków grawitacyjnie.

Równocześnie z budową 
samej infrastruktury kanali-
zacyjnej, podłączano do niej 
poszczególne nieruchomo-
ści poprzez wykonanie na 
działkach studzienek przy-
łączeniowych. Mieszkańcy 
Piekar i Woli Wydrzynej 
chcący korzystać z kanali-
zacji mogą zgłaszać się w tej 
sprawie do Urzędu Gminy. 
Należy pamiętać, aby ścieki 
z istniejących zbiorników 
bezodpływowych wywie-
zione zostały na oczyszczal-
nię przez firmę posiada-
jącą stosowne zezwolenie. 
Ścieków z szamb nie wolno 
spuszczać do sieci.

To dzięki zbiorowemu 
systemowi odprowadzania 
ścieków zmniejsza się ry-
zyko wystąpienia w społe-
czeństwie chorób takich jak 
zatrucia bakteryjne czy wi-
rusowe. Zmniejszenie licz-
by nielegalnych przyłączy 
do systemów wodociągo-
wych i kanalizacyjnych po-
prawi ogólną jakość wody 
pitnej w regionie.

Prawidłowe odprowadza-
nie ścieków do oczyszczalni 
skutecznie eliminuje zanie-
czyszczanie wód powierzch-
niowych, gleb i powietrza. 
Oczyszczanie w sposób zgod-
ny z normami środowisko-
wymi pozytywnie wpłynie na 
stan ekosystemów w regionie. 
Budowa sieci kanalizacyjnej 
to także poprawa komfortu 
codziennego życia miesz-
kańców. Zniknie problem 
związany z koniecznością 
indywidualnego oczyszcza-
nia ścieków (np. szamba), co 
w przypadku braku kanaliza-
cji stanowiło spore utrudnie-
nie dla wielu gospodarstw.
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Boisko wielofunkcyjne, plac zabaw i tężnia solankowa
Projekt "Rozbudowa in-

frastruktury sportowej oraz 
turystycznej na terenie gminy 
Sulmierzyce" został dofinan-
sowany kwotą 1.827.924 zł 
z Rządowego Funduszu Pol-
ski Ład: Programu Inwestycji 
Strategicznych. Obejmuje trzy 
zadania, które uatrakcyjnią ży-
cie lokalnej społeczności.

Pierwszym z nich jest 
budowa boiska wielofunk-
cyjnego w Chorzenicach. 
Mieszkańcy zyskają wysokiej 
jakości obiekt do uprawia-
nia różnorodnych dyscyplin 
sportowych. Będzie tu można 
komfortowo pograć w siat-
kówkę, piłkę ręczną, koszy-
kówkę oraz tenisa ziemnego.

Drugim zadaniem jest 
stworzenie placu zabaw w Sul-
mierzycach. Będzie to miejsce 
bezpiecznego spędzania czasu 
przez najmłodszych członków 
społeczności, stymulujące ich 
rozwój ruchowy.

Ostatnim, ale równie 
ważnym elementem pro-
jektu, jest zaprojektowanie 

i wybudowanie tężni solan-
kowej w Sulmierzycach.  Te-
rapia inhalacyjna przyczyni 
się do poprawy zdrowia i sa-
mopoczucia korzystających 
z niej mieszkańców.

Nowe obiekty służące ak-
tywności ruchowej i relaksowi 
wybuduje firma Leo Con-
sulting Piotr Machalewski 

z Radomska. Nowa infra-
struktura ma służyć wszyst-
kim grupom wiekowym, 
promując zdrowy styl życia 
i integrując lokalną społecz-
ności.

Remont instalacji elektrycznej w sali gimnastycznej
W lipcu 2024 roku fir-

ma PRIT M. Pietrzyk Sp.k. 
ze Stróży zrealizowała projekt 
modernizacji instalacji elek-
trycznej w sali gimnastycz-
nej w Szkole Podstawowej 
w Sulmierzycach. Inwestycja 
kosztowała 131.610,00 zło-
tych. Wykonawca opracował 
projekt, a następnie wykonał 
rozbudowę rozdzielni głównej 
o dodatkowe obwody oświe-
tlenia, zabezpieczenia i układ 
sterowania.

Zainstalowano również 
nowoczesne systemy ochrony 

przeciwpożarowej i przeciwpo-
rażeniowej, a także oświetlenie 
ewakuacyjne i awaryjne, co 
znacząco podniosło standard 
i bezpieczeństwo użytkowania 
obiektu. Przy udziale środków 
finansowych szkoły i pracow-
ników gminnych wykona-
no malowanie ścian sali jak 
i korytarza, wyremontowane 
zostały toalety wraz z szatnia-
mi przyległymi do sali gim-
nastycznej. Całość dopełniło 
cyklinowanie parkietu wraz 
malowaniem linii boisk.

INWESTYCJE



16

Sołectwo na plus 2024
Trzy zadania zostały zre-

alizowane w tym na terenie 
gminy Sulmierzyce dzięki 
dotacjom z programu „So-
łectwo na plus”, finansowane-
go z budżetu Województwa 
Łódzkiego. Dofinansowanie 
dla jednostek samorządu tery-
torialnego na realizację zadań 
własnych gminy w zakresie 
projektów sołeckich zostały 
zatwierdzone uchwałą Sejmi-
ku Województwa Łódzkiego 
z dnia 26 marca 2024 r.

W bieżącym roku na te-
renie gminy Sulmierzyce były 
realizowane następujące za-
dania:

1. „Doposażenie świetlicy 
wiejskiej w Kuźnicy” – zaku-

piono: głośniki, mikrofon bez-
przewodowy, mikser, tablicę 
interaktywną, laptop.

2. „Doposażenie kuchni 
Koła Gospodyń Wiejskich 
w strażnicy w Sulmierzycach” 
– zakupiono sprzęt kuchenny: 
taboret gazowy, ekspres do 
kawy, mikser, zamrażarkę, stół 
przyścienny, witrynę chłodni-
czą.

3. „Doposażenie świetlicy 
wiejskiej w Bogumiłowicach” 
– zakupiono: zmywarkę, ko-
siarkę spalinową, telewizor 
z głośnikami, kosę spalinową 
do żywopłotu.

Każda z dotacji wyniosła 
15 000 złotych.

INFORMACJE

Nagrody wójta gminy za osiągnięcia 
w dziedzinie twórczości artystycznej

Jak każdego roku Wójt 
Gminy Sulmierzyce przy-
znał nagrody za osiągnięcia 
w dziedzinie twórczości ar-
tystycznej, upowszechniania 
i ochrony kultury.

Podczas uroczystej sesji 
Rady Gminy Sulmierzyce 
pamiątkowe dyplomy oraz 

środki finansowe otrzymało 
25 członków Gminnej Or-
kiestry Dętej oraz wokalistka 
Zofia Żurek.

W 2024  roku przyzna-
no nagrody na łączną kwotę 
11.950  zł.

Mamy nadzieję, że na-
grody będą motywacją do 

dalszej pracy i przyczynią 
się do promocji naszej gmi-
ny na scenach i wydarze-
niach artystycznych w kraju 
i za granicą. Uroczystość 
uświetnił koncert sulmie-
rzyckiej orkiestry.

Nagrody Wójta Gminy Sulmierzyce 
za osiągnięte wyniki sportowe

Mieszkańcy gminy Sul-
mierzyce mogą otrzymywać 
nagrodę finansową wójta za 
wysokie wyniki sportowe 
w międzynarodowym lub 
krajowym współzawodnic-
twie sportowym.

Nagroda można zostać 
przyznana z inicjatywy wójta 
lub na wniosek:

1) zawodników (rodzi-
ców lub opiekunów praw-
nych w przypadku zawodni-
ków niepełnoletnich)

2) władz klubów sporto-
wych;

3) gminnych jednostek 
organizacyjnych;

Wnioski można składać 
każdego roku do 30 listopa-
da. Tryb przyznawania, ro-
dzaj i wysokość nagród dla 
zawodników za osiągnięte 
wyniki sportowe określa  
uchwała Nr VIII/38/24 Rady 
Gminy Sulmierzyce z dnia 
30 września 2024 r.

Z kolei wzór wniosku 
o przyznanie nagrody spor-
towej został ustalony Zarzą-
dzeniem Wójta Nr 61/2024 
z dnia 5 listopada 2024 r.
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Gmina Sulmierzyce 
ponownie liderem
w Rankingu Samorządów

Gmina Sulmierzyce dru-
gi raz z rzędu została najlep-
szą gminą wiejską w Polsce 
pod względem zrównowa-
żonego rozwoju wg Rankin-
gu Samorządów dziennika 
Rzeczpospolita.

Prestiżowe wyróżnienie 
dla naszej gminy odebrała 
z rąk przewodniczącego Ka-
pituły Rankingu Samorzą-
dów profesora Jerzego Buzka 
zastępca wójta gminy Sulmie-
rzyce Anna Szydłowska. Uro-
czysta gala odbyła się 13 listo-
pada 2024 r. w Warszawie.

W Rankingu Samorzą-
dów, który redakcja „Rzecz-

pospolitej” organizuje już od 
20 lat, wyróżniono najlepsze 
miasta i gminy, które dbają 
i inwestują w jakość życia 
lokalnej społeczności oraz 
ochronę środowiska, przy 
jednoczesnym zachowaniu 
stabilności swoich finansów.

Ocena jest dokony-
wana na podstawie ok. 40 
szczegółowych wskaźników 
w trzech głównych obsza-
rach: finanse i rozwój, dba-
łość o mieszkańców, dbałość 
o środowisko.

INFORMACJE
Trzecie miejsce w ogólnopolskim rankingu 
wydatków inwestycyjnych

Gmina Sulmierzyce za-
jęła trzecie miejsce w ran-
kingu publikowanym przez 
Pismo Samorządu Teryto-
rialnego Wspólnota wśród 
gmin wiejskich w Polsce pod 
względem wysokości wydat-
ków inwestycyjnych w prze-
liczeniu na mieszkańca w la-
tach 2021-2023.

To wielki sukces, ale także 
zobowiązanie dla władz gmi-
ny, by jeszcze prężniej działać 
na rzecz mieszkańców.

Podczas Gali nagro-
dę odebrała zastępca wójta 
Gminy Anna Szydłowska 
wraz ze skarbnikiem Gminy 
Ewą Bęczkowską, kierow-
nikiem Referatu Inwestycji 

Anną Bartosik oraz kierow-
nikiem Referatu Rolnictwa 
i Ochrony Środowiska Justy-
ną Urbańską.

Gala wręczenia nagród 
towarzyszyła Samorządowe-
mu Forum Kapitału i Finan-
sów, największej konferencji 

dla przedstawicieli samorządu 
w Polsce, podczas której dys-
kutuje się o problemach wyko-
rzystania zasobów i aktywów, 
którymi jednostki samorządu 
terytorialnego dysponują.

Gmina Sulmierzyce liderem powiatu
Statuetkę Lidera Powiatu 

Pajęczańskiego zdobyła Gmi-
na Sulmierzyce w rankingu 
przygotowanym przez Fun-
dację Rozwoju Demokracji 
Lokalnej, Centrum Szkolenio-
we w Łodzi. Inicjatywa ma na 
celu wyróżnienie gmin, które 
osiągają najwyższe wskaźniki 
rozwoju społeczno-gospodar-
czego i stanowią wzór dla in-
nych samorządów. Laureatów 
ogłoszono podczas uroczystej 
gali w EC1 Łódź.

- Wyróżnienie to efekt 
wspólnej pracy samorządu, 
mieszkańców oraz wszystkich 
zaangażowanych w rozwój. 

To także ogromna motywacja 
do dalszego działania i podej-
mowania kolejnych wyzwań 
na rzecz naszej społeczności 

– podkreśla zastępca wójta 
gminy Sulmierzyce Anna Szy-
dłowska. 

Partnerem merytorycz-
nym Rankingu Gmin Wo-
jewództwa Łódzkiego jest 
Urząd Statystyczny w Łodzi, 
a patronami honorowymi 
Marszałek Województwa 
Łódzkiego Joanna Skrzy-
dlewska,  Wojewoda Łódzki 
Dorota Ryl, Regionalna Izba 
Obrachunkowa w Łodzi oraz 
Samorządowe Kolegium Od-
woławcze w Łodzi.
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Stowarzyszenia aktywizują mieszkańców 
przy wsparciu finansowym gminy

Na terenie gminy Sul-
mierzyce prężnie działa aż 
12 stowarzyszeń.

Organizacje powstały 
z inicjatywy mieszkańców 
i realizują zadania na rzecz 
lokalnej społeczności. Sto-
warzyszenia, w tym Koła 
Gospodyń Wiejskich, po-
dejmują różnego rodza-
ju inicjatywy dla naszych 
mieszkańców m.in. poprzez 
organizację wycieczek kra-
joznawczych, pikników ro-
dzinnych, wyjazdów do kin, 
teatru, spotkań mikołajko-
wych, ognisk. Mieszkań-
cy mogą również rozwijać 
swoje pasje dzięki udziałowi 
w zawodach wędkarskich, 
a także poszerzać wiedzę na 
temat ochrony pszczół. Na 

rzecz seniorów z terenu na-
szej gminy działają dwa sto-
warzyszenia, które aktywi-
zują emerytów organizując 
m.in. wycieczki turystycz-
no-krajoznawcze.

Organizacje z terenu 
gminy Sulmierzyce corocz-

nie otrzymują na takie ini-
cjatywy dotacje z budżetu 
gminy. W maju br. zostały 
podpisane umowy na re-
alizację zadań określonych 
w Programie współpracy 
z organizacjami pozarządo-
wymi na rok 2024. 

Dotację otrzymały:
>> Stowarzyszenie Mi-

łośników Pszczoły Miodnej 
„Pszczółka” z/s w Sulmierzy-
cach;

>> Stowarzyszenie Nie-
zniszczalni z/s w Bogumiło-
wicach;

>> Koło Gospodyń Wiej-
skich w Piekarach;

>> Stowarzyszenie Dobra 
Wola z/s w Woli Wydrzynej;

>> Stowarzyszenie Węd-
karskie JAZGARZ z/s w Sul-
mierzycach;

>> Koło Gospodyń Wiej-
skich w Kodraniu;

>> Koło Gospodyń Wiej-
skich w Sulmierzycach;

>> Stowarzyszenie Razem 
Łatwiej z/s w Dworszowicach 
Pakoszowych;

>> Stowarzyszenie Eme-
rytów, Rencistów i Inwalidów 
„RAZEM” z/s w Sulmierzy-
cach; 

>> Oddział Rejonowy 
Polskiego Związku Emerytów, 
Rencistów i Inwalidów w Pa-
jęcznie z siedzibą w Pajęcznie, 
Koło Nr 2 w Sulmierzycach 

>> Koło Gospodyń Wiej-
skich „Sąsiedzi” z/s w Ostro-
łęce.

W 2024 roku na realizację 
zadań publicznych zleconych 
organizacjom pozarządowym 
Gmina Sulmierzyce przezna-
czyła łącznie 81 tys. zł.

Sala ślubów z nowym wystrojem
Sala ślubów przy Urzędzie 

Stanu Cywilnego w Sulmie-
rzycach przeszła gruntowny 
remont. Inwestycja ma na celu 
nie tylko odświeżenie wyglą-
du sali, ale także dostosowanie 
przestrzeni do współczesnych 
potrzeb par młodych. Wy-
konawcą jest Zakład Usług 
Budowlanych "WŁOD-BUD" 
z Trębaczewa.

Odnowiona sala ślubów 
stanie się miejscem jeszcze 
bardziej uroczystym i repre-
zentacyjnym, co ma ogromne 
znaczenie dla par decydują-
cych się na zawarcie związku 
małżeńskiego. Nowoczesne 
wyposażenie i elegancki wy-
strój będą stanowić piękną 
oprawę dla tych wyjątkowych 
chwil. Wartość przedsięwzię-
cia realizowanego do listopada 
2024 r. wynosi 157.317 zł.

INFORMACJE
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Stypendia motywacyjne dla uzdolnionych
Tradycją stało się wręcza-

nie przed wakacjami stypen-
diów motywacyjnych naj-
zdolniejszym uczniom klas 
IV-VIII szkół podstawowych 
na terenie gminy Sulmierzy-
ce. Było tak również podczas 
tegorocznego zakończenia 
roku szkolnego, które odbyło 
się 21 czerwca 2024 r. Stypen-
dia motywacyjne w imieniu 
Wójta Gminy Sulmierzyce 
dla uczniów, którzy osiągnę-
li najlepsze wyniki w nauce, 
wręczyli Zastępca Wójta 
Gminy Sulmierzyce Anna 
Szydłowska oraz Przewodni-
czący Rady Gminy Sulmie-
rzyce Tadeusz Kruszyński.

Aby otrzymać stypen-
dium uczeń musi mieć śred-
nią ocen z całego roku szkol-
nego wynoszącą co najmniej 
4,51 lub promować gminę 
Sulmierzyce poprzez uzyski-
wanie szczególnych osiągnięć 
w olimpiadach, konkursach, 

turniejach, zawodach spor-
towych bądź artystycznych 
na szczeblu wojewódzkim, 
krajowym lub międzynaro-
dowym.

Najwyższą średnią wśród 
uczniów poszczególnych 
szkół podstawowych mogą 
pochwalić się:

– Antoni Szymczak ze 
Szkoły Podstawowej im. M. 
Konopnickiej w Bogumiło-
wicach – 5,77,

– Wiktoria Lancman 
ze Szkoły Podstawowej 
w Dworszowicach Pakoszo-
wych – 5,14,

– Laura Zięba ze Szkoły 
Podstawowej im. księcia J. 
Poniatowskiego w Sulmierzy-
cach – 6,00.

Stypendia przyznawa-
ne są na mocy uchwały Nr 
III/10/24 Rady Gminy Sul-
mierzyce z dnia 29 maja 2024 
r. w sprawie ustalenia zasad 
udzielania Stypendium Mo-

tywacyjnego dla uczniów 
szkół podstawowych na te-
renie Gminy Sulmierzyce. 
Jest to jednorazowe wsparcie 
finansowe przeznaczone dla 
najzdolniejszych uczniów, 
stanowiące nagrodę za ich 
osiągnięcia, a także moty-
wację do nauki w kolejnych 
latach.

Łącznie wypłacono sty-
pendia na kwotę 44 000zł. 
Za rok szkolny 2023/2024 
wyróżnionych zostało 97 
uczniów, w tym:

– 26 ze Szkoły Podstawo-
wej im. Marii Konopnickiej 
w Bogumiłowicach,

– 2 ze Szkoły Podstawo-
wej w Dworszowicach Pako-
szowych,

– 69 ze Szkoły Podstawo-
wej im. księcia Józefa Ponia-
towskiego w Sulmierzycach.

Podatki i opłaty lokalne
Na sesji Rady Gminy Sul-

mierzyce 29 listopada 2024 r. 
podjęte zostały trzy uchwały 
dotyczące podatków lokal-
nych – od nieruchomości, od 
środków transportowych oraz 
rolnego. Na ich mocy w 2025 
r. podatki wzrosną o 2,7 proc. 
w stosunku do aktualnie obo-
wiązujących stawek.

Stawki za dostarczaną 
wodę i odprowadzane ście-
ki w roku 2025 pozostaną 
na poziomie stawek z roku 
2024.  26 czerwca 2024 r. 
Rada Gminy podjęła uchwa-
łę w sprawie dopłat dla ta-
ryfowych grup odbiorców 
usług w zakresie zbiorowego 
zaopatrzenia w wodę i zbio-
rowego odprowadzania ście-
ków. Za 1m3 dostarczanej 
wody zapłacimy więc 2,07 zł 
netto, a za 1m3 odprowadza-
nych ścieków – 2,40 zł netto.

Jednak aby dochody zrów-
noważyły wydatki związane 

z zaopatrzeniem mieszkań-
ców w wodę oraz odbiorem 
ścieków, cena netto 1m3 wody 
powinna wynosić 6,82 zł, 
a cena netto 1m3 odprowa-
dzonych ścieków – 18,42 zł. 
Oznacza to, że do 1m3 zuży-
tej przez mieszkańców wody 
gmina dopłaci 4,75 zł, a do 
1m3 odprowadzonych ście-
ków - 16,02 zł.
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106.395 zł kosztowało 
zaprojektowanie i wybudo-
wanie nowoczesnego oświe-
tlenia ulicznego na ul. Długiej 
w Dworszowicach Pakoszo-
wych. Zadanie mające na celu 
poprawę bezpieczeństwa 
i komfortu życia mieszkań-
ców wykonała firma PRIT M. 
Pietrzyk Sp.k. ze Stróży.

Nowe oświetlenie uliczne 
rozświetla ciemne dotąd za-
kątki miejscowości, przez co 
przyczynia się do zmniejsze-
nia ryzyka wypadków oraz 
poprawy ogólnego poczucia 
bezpieczeństwa po zmroku.

Bezpieczniej po zmroku
w Dworszowicach Pakoszowych

Sezon pełen niezapomnianych wrażeń
Sezon rowerowy 2024 

w gminie Sulmierzyce do-
biegł końca, pozostawiając 
za sobą niezwykłe wspo-
mnienia coniedzielnych raj-
dów rowerowych, które od-
bywały się w naszej gminie 
od 23 czerwca do 8 wrze-
śnia. Zakończenie sezonu 
rowerowego odbyło się 
w świetlicy wiejskiej w Ko-
draniu 28 września i stano-

wiło doskonałą okazję do 
podsumowania zmagań na 
dwóch kółkach.

Sezon na wycieczki ro-
werowe dobiegł końca, ale 
już teraz w gminie Sulmie-
rzyce myśli się o przyszłym 
roku. Gmina planuje dalszy 
rozwój infrastruktury rowe-
rowej, na czele ze sztanda-
rowym projektem budowy 
miasteczka rowerowego dla 

dzieci. W planach jest także 
organizacja kolejnych wy-
darzeń rowerowych, które 
jeszcze bardziej zachęcą do 
aktywnego spędzania czasu 
w gminie Sulmierzyce.

Do zobaczenia na tra-
sach rowerowych Sulmie-
rzyc w 2025 roku!
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nazwa sołectwa

Bugumiłowice

Bieliki

sołtys

Joanna Bluszcz

Krzysztof Chrząszcz

skład rady sołeckiej

Joanna Bluszcz  (przewodnicząca)
Paulina Wojewoda, Stanisław Kowalski, 

Grzegorz Kubiak 

Krzysztof Chrząszcz (przewodniczący)
Robert Osiewicz, Tomasz Łysik

Włodzimierz Mokracz 

Dworszowice Pakoszowe

Chorzenice

Wiesław Kurzac

Dorota Hejak

Wiesław Kurzac (przewodniczący)
Zofia Pazera, Anna Nowak,  

Oliwia Wierzbicka

Dorota Hejak (przewodnicząca
Krzysztof Witkowski, Renata Sobczak, 

Tadeusz Trajdos 

Eligiów Janina Skotidas-Uznańska
Janina Skotidas-Uznańska (przewodnicząca)
Daria Sobczyńska-Koch, Damian Woźniak,

Klaudia Pazera 

Łęczyska Ewa Broniś
Ewa Broniś (przewodnicząca)
Ireneusz Koch, Magda Broniś, 

Bogdan Telinga 

Kodrań Katarzyna Koszur
Katarzyna Koszur (przewodnicząca)

Krystian Czyż, Anna Łatacz,
Mirosław Pazera 

Kuźnica Andrzej Kołodziejczyk
Andrzej Kołodziejczyk (przewodniczący)

Anita Rozpędowska, Zbigniew Koch, 
Mariusz Bujak 

Ostrołęka

Marcinów

Magdalena Smużniak

Małgorzata Szymczak

Magdalena Smużniak (przewodnicząca)
Edyta Pietrzyk, Beata Dworaczyk,

Iwona Bistuła-Myćka 

Małgorzata Szymczak (przewodnicząca)
Ewa Szczepanek, Karolina Kuśmierek, 

Anna Michałek 

Piekary Elżbieta Włodarczyk
Elżbieta Włodarczyk (przewodnicząca)

Zenon Pazera, Maciej Kurzynoga,
Jolanta Pazera 

Sulmierzyce - Kolonia Krystyna Skupińska
Krystyna Skupińska (przewodnicząca)

Marta Strzelczyk, Grażyna Rzeźnik, 
Witold Rossa 

Sulmierzyce - Wieś Robert Jakubczyk
Robert Jakubczyk (przewodniczący)
Małgorzata Kulka, Justyna Szpąder, 

Stanisław Szymczak

Wola Wydrzyna Ewelina Kij
Ewelina Kij (przewodnicząca)

Anna Wejman, Maria Różańska, 
Monika Adamska 

Nowi sołtysi i nowe składy rad sołeckich

20 września 2024 roku w Świetlicy Wiejskiej 
w Bielikach odbyło się spotkanie z przedstawicie-
lami Stowarzyszenia Pszczelarskiego „Pszczółka”.

Panowie z pasją opowiadali o fascynującym 
świecie pszczół – ich życiu, hodowli i ogromnej 
roli, jaką odgrywają w ekosystemie. W trakcie 
prelekcji można było obejrzeć rekwizyty oraz cie-
kawe plansze edukacyjne. 

Po części wykładowej czekała na wszystkich 
słodka niespodzianka – degustacja świeżo przy-
gotowanych gofrów z miodem. Dodatkowo każ-
dy mógł wziąć udział w warsztatach, tworząc pod 
okiem pszczelarzy samodzielnie świece z natural-
nego wosku pszczelego.

Spotkanie było doskonałą okazją, aby dowie-
dzieć się ciekawostek o pszczołach, ich znaczeniu 
oraz czerpać radość z praktycznych zajęć.

Ciekawe spotkanie 
z pszczelarzami
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Biblioteka gości znanych i lubianych autorów!
Gminna Biblioteka Pu-

bliczna w tym roku zorgani-
zowała siedem niezwykle cie-
kawych spotkań autorskich.

Na początku kwietnia 
gościliśmy Małgorzatę Sło-
mian, terapeutkę uzależ-
nień  i współuzależnień oraz 
współautorkę książki “Świat 
kobiecej mocy”. Jest to książ-
ka, w której znajdziemy aż 11 
historii - szczerych, auten-
tycznych, z głębi serca, które 
wzruszają, uczą, motywują 
do działania, pokazują kobie-
cą siłę. Tym, co je łączy jest 
dążenie do rozwoju i życia 
w zgodzie ze sobą, jedynego, 
które daje poczucie szczęścia 
i spełnienia. Autorka mówiła 
o swoim życiu z toksycznym 
partnerem i o tym, jak uwol-
niła się z tego związku. Dziś 
jest ekspertką od trudnych 
relacji. 

Jedną z atrakcji przygoto-
wanych przez naszą bibliotekę 
z okazji tegorocznego Tygo-
dnia Bibliotek było spotkanie 
autorskie z Adrianem Bed-
narkiem. Pisarz pochodzący 
z Częstochowy  został okrzyk-
nięty mistrzem thrillerów 
psychologicznych i jedynym 
w swoim rodzaju kreatorem 
psychopatycznych postaci. 
Spotkanie prowadziła Wioleta 
Sadowska, autorka bloga „Su-
biektywnie o książkach”.

Z wielką radością wspo-
minamy spotkanie autorskie 

z Anną Rybakiewicz, jedną 
z najbardziej rozchwytywa-
nych pisarek, z wykształce-
nia prawniczką.  W swoich 
książkach powraca do dawno 
minionych lat, ukazując przy 
tym nieoczywiste i wyszuka-
ne detale historyczne, przy-
wołując zapomniane miejsca, 
które na nowo budzą się do 
życia za sprawą stworzonych 
przez nią postaci. Fakt, że 
inspiruje się prawdziwymi 
wydarzeniami, sprawia, że jej 
powieści czyta się z zapartym 
tchem, przeżywa się o wiele 
mocniej i niezwykle trudno 
jest o nich zapomnieć.

W październiku Dysku-
syjny Klub Książki działający 
przy Gminnej Bibliotece Pu-
blicznej zaprosił Anetę Kra-
sińską, utalentowaną autorkę 
powieści, które chwytają za 
serce. Spotkanie było dofi-
nansowane ze środków Insty-

tutu Książki, pochodzących 
z dotacji celowej Minister-
stwa Kultury i Dziedzictwa 
Narodowego, co dodatkowo 
podkreśla rangę tego wyda-
rzenia. Aneta Krasińska to 
pisarka, która w swoich dzie-
łach porusza tematy dotyczą-
ce problemów kobiet zmaga-
jących się z przeciwnościami 
losu, a także pisze powieści 
z historią w tle.

Gminna Biblioteka Pu-
bliczna to miejsce, w któ-
rym o fascynującym świecie 
książek opowiadają autorzy 
piszący dla najmłodszych 
czytelników. W maju gości-
liśmy Andrzeja Marka Gra-
bowskiego, który przez wiele 
lat pracował w Telewizji Pol-
skiej, gdzie stworzył ponad 
tysiąc programów dla dzieci, 
między innymi: Tik-Tak, Wy-
prawy profesora Ciekawskie-
go, Ciuchcia i Budzik. Autor 

napisał kilkadziesiąt scena-
riuszy filmów animowanych, 
kilkaset piosenek („Witamin-
ki”, „Kulfon, co z ciebie wy-
rośnie?”, „Bursztynek”) oraz 
wiele książek dla dzieci. Był 
też współzałożycielem zespo-
łu Fasolki, który śpiewa pio-
senki przez niego napisane.

W ramach Dyskusyjne-
go Klubu Książki dla dzieci 
gościliśmy w tym roku Prze-
mysława Wechterowicza. Jest 
to autor książek dla dzieci, 
książek obrazkowych, sztuk 
teatralnych  i wierszy. Jego 
książki ukazały się nie tyl-
ko w Polsce, ale również  na 
Tajwanie, we Francji, Brazylii, 
Włoszech, Niemczech, Korei 
Południowej i  Chinach.

Ciekawą opcją spotka-
nia autorskiego zaskoczyli-
śmy uczestników tegorocz-
nej Nocy Bibliotek. Bo któż 
może pochwalić się uczest-

nictwem w spotkaniu autor-
skim w środku nocy? Autor-
ka, która nie boi się spotkań 
nocą, to Elżbieta Stępień. Pi-
sarka opowiedziała o swoich 
książkach, w których stara się 
rozwijać wrażliwość i uczyć 
rozpoznawać emocje.

Spotkanie z autorem 
ulubionej książki i zdobycie 
jego autografu to prawdziwa 
frajda dla każdego czytelni-
ka. Bardzo się cieszymy, że 
możemy osobiście poznawać 
„celebrytów” wśród pisarzy. 
Każde spotkanie autorskie 
jest starannie przez nas przy-
gotowywane i promowane. 
Dlatego serdecznie zaprasza-
my do udziału w tych wyda-
rzeniach. Zaproszeni autorzy 
niezwykle ciekawie opowia-
dają o swojej twórczości, ale 
także o życiu codziennym.

Chcemy wyprowadzić 
z błędu osoby, które boją się 
przyjść na spotkanie autor-
skie, ponieważ nie znają da-
nego pisarza, nie czytały jego 
książek. Spotkanie autorskie 
jest po to, by sam autor za-
chęcił nas do sięgnięcia po 
jego dzieła. Zawsze odbywa 
się to w miłej i przyjaznej 
atmosferze. Serdecznie za-
praszamy do udziału w ko-
lejnych wydarzeniach, o któ-
rych będziemy informować 
na bieżąco!
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Uczymy-bawiąc. Bajkowe scenerie, kreatywne metody 
w Publicznym Przedszkolu w Sulmierzycach

Miniony rok w Publicz-
nym Przedszkolu w Sulmie-
rzycach obfitował w niezwy-
kłe wydarzenia, uroczystości, 
warsztaty. Nauczyciele przed-
szkola wprowadzali dzieci 
w świat wiedzy w kreatywny 
sposób - wykonując niezwykłe 
aranżacje przestrzeni eduka-
cyjnych, pomoce do doświad-
czania i badania,  planując roz-
maite zabawy i eksperymenty. 
Poprzez praktyczne działania, 
zabawy, muzykę, najmłodsi 

poznawali świat bajek, przyro-
dy, zwierząt.              

Przygotowywane zajęcia 
pozwalały dzieciom w prak-
tyczny sposób zdobywać wie-
dzę. Organizowane warsztaty 
dawały szansę na doświadczal-
ne nabywanie umiejętności.

W przedszkolu zorgani-
zowano również szereg uro-
czystości, w których najmłodsi 
mieszkańcy naszej gminy 
w godny i podniosły sposób 
wyrażali szacunek do ojczy-

zny, do pokoleń swoich dziad-
ków, rodziców, a także osób                                                       
z niepełnosprawnościami. 
Przygotowane wydarzenia 
kształtowały u dzieci wrażli-
wość i empatię.

W celu pobudzania ak-
tywności ruchowej dzieci, 
promowania zdrowego stylu 
życia organizowano zajęcia 
ruchowe, konkursy, zawody, 
pikniki.
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Cepeliada 2024 z koncertami Sarsy i T.Love
W sobotę 8 czerwca na parkingu 

przy Strzelnicy Gminnej w Sulmierzy-
cach odbyła się kolejna edycja Cepelia-
dy. Tegoroczna impreza połączona była 
z wystawą zabytkowych samochodów 
i motocykli. Fani dwóch i czterech kó-
łek zaczęli przybywać już po godzinie 
14.00. Dla wystawców została wydzie-
lona część gminnego targowiska.

Tradycyjnie jak każdego roku jako 
pierwsze na scenie zaprezentowały się 
dzieci i młodzież z gminnych placó-
wek oświatowych. Mogliśmy również 
obejrzeć grupy taneczne, które ćwiczą 
w ramach zajęć organizowanych przez 
gminę. W występach udział wzięło 
blisko 350 uczniów i przedszkolaków, 
gromadząc przed sceną liczną publicz-
ność. Ponadto mieliśmy okazję posłu-
chać koncertu Orkiestry Dętej Gminy 
Sulmierzyce.

Następnie na scenie pojawiła się 
Sarsa z zespołem. Po godzinie 21.30  
z głośników rozległ się dźwięk muzy-
ki wykonywanej przez kultowy zespół 
T-love. Gwiazdy przyciągnęły wielu 
fanów i zapewniły im świetną zabawę.

Poza koncertami i występami na 
scenie zorganizowano również inne 
atrakcje. Na placu gminnego targowi-
ska mogliśmy spróbować wyśmienite-
go tradycyjnego jedzenia przygotowa-
nego przez stowarzyszenia działające 
na terenie gminy Sulmierzyce. Nie za-
brakło także atrakcji dla najmłodszych, 
takich jak dmuchańce, kule wodne, 
trampoliny, karuzele.

Przyszłoroczna Cepeliada również 
odbędzie się w pierwszą sobotę czerw-
ca. Będziemy gościć w Sulmierzycach 
zespół Wilki i Patrycję Markowską.

ROZRYWKA
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W Gminnym Żłobku 
„Magiczna Kraina” w Sulmie-
rzycach dbamy o to, by każde 
dziecko mogło rozwijać się 
w indywidualnym tempie, 
a udział w zabawach eduka-
cyjnych był dla niego przy-
jemnością. Poznajemy świat 
wszystkimi zmysłami, dlatego 
organizujemy dla maluchów 
zajęcia ogólnorozwojowe ryt-
mikę, sensoplastykę, język an-
gielski i bajkoterapię.

Głównym celem zajęć 

umuzykalniających jest roz-
wój wrażliwości muzycznej 
dzieci, przygotowujący do 
nauki poprawnego śpiewa-
nia i słuchania muzyki. Nasze 
zajęcia muzyczne i zabawo-
we z językiem angielskim są 
starannie dostosowywane do 
potrzeb i charakterów każde-
go malucha. Zajęcia z języka 
angielskiego w żłobku to kre-
atywna nauka przez zabawę. 
Wesołe piosenki, wierszyki 
i rysunki zwierząt stają się 

narzędziami nauki, sprawia-
jąc, że maluchy osłuchują się 
z językiem i zaczynają go ro-
zumieć.

Zajęcia z sensoplastyki to 
innowacyjna metoda wspie-
rająca rozwój dzieci w żłobku, 
oparta na stymulacji wszyst-
kich zmysłów poprzez kre-
atywne zabawy sensoryczne. 
Dzieci, bawiąc się różnorod-
nymi materiałami, uspraw-
niają koordynację ruchową 
i precyzję ruchów dłoni. Z ko-

lei bajkoterapia to doskonały 
sposób na pokazywanie dziec-
ku, czym są emocje i jak sobie 
z nimi radzić. Zajęcia z baj-
koterapii angażują cały umysł 
dziecka, pomagają pobudzić 
wyobraźnię dziecka. Wspólne 
czytanie przenosi je w inny 
świat, pozwala się zrelaksować 
i wyciszyć.

Gminny Żłobek „Magicz-
na Kraina” w Sulmierzycach to 
miejsce, w którym dzieci czują 
się komfortowo i bezpiecznie. 

Dzięki kolorowym wnętrzom, 
w ciepłej atmosferze pod 
okiem wykwalifikowanej ka-
dry, maluchy mogą w sposób 
aktywny i twórczy bawić się 
oraz uczyć samodzielności, 
a także poznawać świat i spę-
dzać czas z rówieśnikami. Re-
krutacja w żłobku trwa przez 
cały rok, co oznacza, że dziec-
ko można zapisać w każdej 
chwili.

W Gminnym Żłobku dzieci czują się 
komfortowo i bezpiecznie

EDUKACJA
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Działo się w Świetlicy Wiejskiej 
w Bogumiłowicach

Rok 2024 był okresem 
pełnym aktywności dla 
mieszkańców Bogumiłowic. 
Na początku roku, podczas 
ferii zimowych, nie zabra-
kło zajęć zarówno dla naj-
młodszych, jak i starszych. 
Na dzieci czekały gry plan-
szowe, zabawki, robienie zi-
mowej herbatki, czy seanse 
filmowe. Starsi mieszkań-
cy mogli poćwiczyć swoje 
umiejętności kulinarne przy 
smażeniu pączków.

Podobnie jak w zeszłym 
roku, dużym zaintereso-
waniem cieszyły się zajęcia 
z Mobilnej Pracowni Twór-
czej, prowadzone przez 
Dorotę Kozłowską. Pod-
czas zajęć, wykonywaliśmy 
ciekawe prace artystyczne, 
w tym ozdoby wielkanocne, 
ale także biżuterię czy ozdo-
by domowe.

Stałymi bywalcami świe-
tlic są członkowie Stowarzy-
szenia Niezniszczalni, którzy 
korzystają z altany w celach 
integracyjnych, z zaplecza 
kuchennego przygotowując 
poczęstunek m.in. na Targi 
Gminne i inne imprezy or-
ganizowane przez Gminę 
Sulmierzyce. Świetlica służy 
do zebrań walnych Stowa-
rzyszenia Niezniszczalni, 
Ochotniczej Straży Pożar-
nej oraz zebrań wiejskich 
z Władzami Gminy, m.in. 
wyborów sołeckich. Z bu-

dynku korzystają również 
pielgrzymki, które zatrzy-
mują się na krótki odpoczy-
nek aby skorzystać z toalety 
i kuchni.

Dzieci chętnie spędzają 
czas na świeżym powietrzu, 
korzystając z siłowni, placu 
zabaw oraz piaskownicy. Ba-
wią się również zabawkami 
dostępnymi w budynku, gra-
ją w gry planszowe, w tenisa 
stołowego oraz kolorują.

Kolejną formą spędze-
nia czasu wolnego wśród 
dzieci są zajęcia z Wesołą 
Biblioteką, podczas których 
dzieci wysłuchują fragmen-

tu książki, a następnie dys-
kutują o nim i wykonują 
zadania z nim związane. Dla 
dorosłych również istnieje 
możliwość wypożyczenia 
książek o różnej tematyce.

Na koniec roku, trady-
cyjnie przygotowujemy się 
do Mikołajek. Każde z dzieci 
mieszkających we wsi Bogu-
miłowice, w wieku od 0 do 
15 lat otrzymuje upominek 
czekający na nich pod świe-
tlicową choinką.

OSP Bogumiłowice wraz 
ze Stowarzyszeniem Nie-
zniszczalni dbają o porządek 
na zewnątrz świetlicy, kosząc 
trawę, przycinając drzewka 
itp. W tym roku została do-
posażona o nowe sprzęty, 
które ułatwiają dbanie o ten 
obiekt. Mamy nadzieję, że 
kolejny rok ze świetlicą przy-

niesie równie owocne dzia-
łania i duże zaangażowanie 
mieszkańców Bogumiłowic.

Inwestycja w nowocze-
sną infrastrukturę kanali-
zacyjną jest kluczowa dla 
zapewnienia bezpieczeństwa 
i komfortu mieszkańców. 
Przy budynku Szkoły Pod-
stawowej w Bogumiłowicach 
zakończono budowę sieci 
kanalizacji deszczowej, słu-
żącej odwadnianiu terenu 
przyległego do szkoły. Wyko-
nano też utwardzenie placu. 
Prace, których wykonawcą 
była firma Instalkan s.c. z Pa-
jęczna, trwały od kwietnia do 
sierpnia 2024 r. i kosztowały 
528.400 złotych.

Nowa infrastruktura zapo-

biega gromadzeniu się wody 
opadowej, co jest szczególnie 
ważne w obszarach szkolnych, 
gdzie bezpieczeństwo dzieci 
jest priorytetem. Odpowiednio 
zaprojektowana i wykonana 
kanalizacja deszczowa chroni 
budynek szkolny przed poten-
cjalnymi uszkodzeniami spo-
wodowanymi przez nadmiar 
wody. System ten przyczynia 
się do ochrony środowiska po-
przez efektywne zarządzanie 
wodami opadowymi, co jest 
istotne w obliczu coraz częst-
szych ekstremalnych zjawisk 
pogodowych.

Karnawał to fantastyczny 
czas dla dzieci, a organizowa-
ny w tym czasie bal to dzień 
niezwykły, często wycze-
kiwany z niecierpliwością. 
Taki bal odbył się w świetlicy 
wiejskiej w Eligiowie. Młodzi 
uczestnicy  zabawy tańczyli 
w rytm dziecięcych piosenek, 
śpiewali, śmiali się. Słowem – 
zabawa była doskonała.

Podczas przerwy dzieci 
zajadały przekąski przygo-
towane specjalnie dla nich 
i zbierały siłę do dalszej zaba-
wy. Było radośnie, energicznie 
i kolorowo.  

W drugiej połowie sierp-
nia, w świetlicy wiejskiej 
w Eligiowie, odbył się piknik. 
Czas ten upłynął pod znakiem 
zabaw przy muzyce, aktywno-
ści z piłką i korzystania z placu 
zabaw. Dzieci zajadały słodko-
-słone przekąski, opowiadały 
ciekawe historyjki, grały w ka-
mień, papier, nożyce i wiele 
innych. Pogoda tego dnia była 
idealna, a dzieci bawiły się tak 
dobrze, że nie chciały wracać 
do domu.

Bal karnawałowy i piknik w Eligiowie

Szkole w Bogumiłowicach 
podtopienia już niestraszne
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Więcej niż edukacja. Dużo się dzieje
Z życia Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Bogumiłowicach

Życie szkolne i przed-
szkolne w Bogumiłowicach 
tętni różnorodnymi inicja-
tywami, które pokazują, jak 
wiele energii i zaangażowania 
wkłada się w rozwój najmłod-
szych mieszkańców. 2024 rok 
przyniósł wiele wydarzeń, 
które nie tylko wzbogaci-
ły codzienną edukację, ale 
również pozwoliły dzieciom 
i młodzieży rozwijać swoje 
talenty, zdobywać nowe do-
świadczenia i integrować się 
ze społecznością lokalną.

W Szkole Podstawo-
wej im. Marii Konopnickiej 
w Bogumiłowicach ucznio-
wie mieli okazję uczestniczyć 
w wyjątkowych projektach 
łączących naukę z zabawą. 
Jednym z takich wydarzeń 
był Dzień Matematyki, pod-
czas którego szkoła zamieniła 
się w centrum łamigłówek 
i gier logicznych. Matema-
tyczne escape room, budowa-
nie konstrukcji z kartonu czy 
układanie domina pozwoliły 
dzieciom spojrzeć na królową 
nauk z zupełnie nowej per-
spektywy.

Szkoła nie zapominała 
także o edukacji obywatelskiej 

i społecznej. Światowy Dzień 
Świadomości Autyzmu czy 
Światowy Dzień Zespołu Do-
wna były okazją do rozmów 
o tolerancji i empatii, a także 
sposobem na lepsze zrozu-
mienie różnorodności w spo-
łeczeństwie.

Nie brakowało również 
inicjatyw kulturalnych. SP 
w Bogumiłowicach pełniła 
rolę gospodarza Powiatowe-
go Konkurs Recytatorskiego 
pt. ,,Poezja Marii Konop-

nickiej". Uczniowie z całego 
powiatu recytowali utwory 
poetki w dwóch kategoriach 
wiekowych -  klasa I – II oraz 
klasa III.

Dużym sukcesem dla 
reprezentacji naszej szkoły 
zakończył się udział w mi-
strzostwach powiatu w tenisie 
stołowym. Aleksandra Kamy-
szek i Antonina Westrych za-
jęły 1. miejsce, awansując tym 
samym do półfinału woje-
wódzkiego. Takie osiągnięcia 

nie byłyby możliwe bez zaan-
gażowania nauczycieli, którzy 
prowadzą dodatkowe zajęcia 
rozwijające pasje dzieci.

Równie bogato prezen-
tuje się życie przedszkolaków. 
Kreatywne warsztaty stały 
się stałym elementem ich ty-
godniowego rozkładu – od 
tworzenia maskotek, przez 
pieczenie babeczek w Dniu 
Jabłka, po malowanie krajo-
brazów na świeżym powie-
trzu. W przedszkolu równie 

istotne jak zabawa jest kształ-
towanie nawyków prozdro-
wotnych i edukacja w duchu 
bliskości z naturą. Wycieczka 
do Zagrody Edukacyjnej „Ste-
fanówka” była dla maluchów 
okazją do poznania świata 
zwierząt i dawnych narzędzi 
rolniczych, a spacer po Re-
zerwacie Murowaniec – lekcją 
poszanowania przyrody i po-
dziwiania jej piękna.

Każde z wydarzeń or-
ganizowanych w Zespole 
Szkolno-Przedszkolnym 
w Bogumiłowicach, od cha-
rytatywnego wsparcia Wiel-
kiej Orkiestry Świątecznej 
Pomocy przez Noc Biblio-
tek po Spartakiadę Przed-
szkolaków, łączy wspólny 
mianownik: ogromne zaan-
gażowanie dzieci, nauczy-
cieli i rodziców. Widać, że 
w gminie Sulmierzyce edu-
kacja to coś znacznie wię-
cej niż realizacja podstawy 
programowej – to tworzenie 
środowiska, które wspiera 
wszechstronny rozwój, in-
spiruje i buduje relacje.
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Zajęcia dodatkowe dla dzieci i dorosłych
Gmina Sulmierzyce or-

ganizuje szereg zajęć dodat-
kowych zarówno dla dzieci 
jak i dorosłych. Tradycyjnie 
jak co roku od września ru-
szyła kolejna edycja, a wśród 
nich dla dzieci przygotowa-
no następujące:

Tenis stołowy – ponie-
działek (godz. 16.15) i środa 
(godz. 18.00) w Sulmierzy-
cach (Szkoła Podstawowa) 
oraz wtorek (godz. 16.00) 
i czwartek  (godz. 16.00) 
w Bogumiłowicach (Szkoła 
Podstawowa). Zajęcia pro-
wadzi Ryszard Zasada.

Siatkówka – poniedzia-
łek-czwartek (godz. 14.30) 
w Sulmierzycach (Szkoła 
Podstawowa). Zajęcia pro-
wadzi Jan Świątkowski.

Taniec nowoczesny – 
czwartek w Sulmierzycach 
(Szkoła Podstawowa) Zaję-

cia prowadzą instruktorzy 
Szkoły tańca Mass-Team.

Karate – środa (godz. 
18.00) i sobota (godz. 11.00) 
w Sulmierzycach (Szkoła 
Podstawowa). Zajęcia pro-
wadzi Tomasz Jończyk

Piłka nożna – ponie-
działek – sobota (Szkoła 
Podstawowa, Orlik, sta-
dion) – zajęcia organizowa-
ne przez AS Sulmierzyce, 
szczegółowe informacje 
u Lokalnego Animatora 
Sportu na Orliku.

Pływanie – sobota, Pły-
walnia Powiatowa w Pajęcz-
nie.

Robotyka, modelarstwo 
oraz projektowanie i dru-
kowanie 3D – poniedziałek 
i czwartek, Szkoła podsta-
wa w Sulmierzycach klasy 
I-IV, zajęcia prowadzi firma 
„Edubos Mariusz Bosiak”

Dla dorosłych natomiast 
odbywają się:

Zumba – poniedziałek 
(godz. 18.00) i piątek (godz. 
19.00) w Sulmierzycach 
(Szkoła Podstawowa). Zaję-
cia prowadzi Sylwia Polak – 
Grudzińska.

Pilates – środa (godz. 
19.00) i sobota (godz. 12.00) 
w Sulmierzycach (Szkoła 
Podstawowa). Zajęcia pro-
wadzi Tomasz Jończyk.

Robotyka, modelarstwo 
oraz projektowanie i dru-
kowanie 3D – poniedziałek 
i czwartek, Szkoła podstawa 
w Sulmierzycach klasy I-IV, 
zajęcia prowadzi firma „Edu-
bos Mariusz Bosiak”.

Zajęcia z Mobilnej Aka-
demii Twórczej odbywają 
się w świetlicach wiejskich 
i bibliotece wg ustalonego 
harmonogramu, a przezna-

czone są zarówno dla dzieci 
jak i dorosłych. (Szczegółowe 
informacje u kierowników 
świetlic).

W bibliotece odbywają 
się następujące zajęcia:

Gminna Orkiestra Dęta 
– poniedziałek – piątek, za-
jęcia prowadzi Bartłomiej 
Dróżdż

Nauka gry na Keybor-
dzie – poniedziałek i wtorek 
16.00-19.00, zajęcia prowa-
dzi Wojciech Kołatek

Rysunek i malarstwo – 
poniedziałek, 16.00 dzieci, 
17.00-18.30 dorośli, zajęcia 
prowadzi Marta Waszkie-
wicz.

Gimnastyka dla senio-
rów – poniedziałek i piątek 
9.45-10.30, zajęcia prowadzi 
Sylwia Polak-Grudzińska.

Joga w bibliotece - wtorki 
i czwartki o godz. 18:00

Nauka gry na perkusji – 
wtorek 14.00-20.00, zajęcia 
prowadzi Kacper Kuta. 

Klub Malucha – wtorek 
i czwartek 10.00-12.00, spo-
tkanie prowadzi Anita Waw-
rzyniak.

Nauka gry na gitarze – śro-
da i czwartek 15.30-19.00, zaję-
cia prowadzi Paweł Mielczarek.

Warsztaty szachowe – 
czwartek 17.00-19.00, zajęcia 
prowadzi Jarosław Ciemny

Zajęcia wokalne – piątek 
13.00-18.00, zajęcia prowa-
dzi Marta Kołatek.

Przypominam także, iż 
w Sulmierzycach dostępna 
jest gminna siłownia. Obiekt 
jest otwarty w następujących 
godzinach:

Poniedziałek – piątek 
11.00-21.00

Sobota – 10.00-18.00 
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Uczestnicy zajęć w Klubie 
Seniora to wyjątkowo aktywni 
ludzie. Spotykają się już od kil-
ku lat i można powiedzieć, że 
stworzyli dobrze zgraną ekipę, 
bo wszędzie ich pełno. To dla 
nich bardzo ważne, że mogą 
przychodzić na klubowe spo-
tkania, dzięki temu zawsze 
mogą liczyć na siebie, nie czują 
się samotni, a dzięki klubowe-
mu wsparciu nadal mogą dać 
coś z siebie innym. Bo nawet 
w jesieni życia – może chcieć 
się żyć! Można dzisiaj powie-
dzieć, że pomysł przystoso-
wania budynku przy ulicy 
Strażackiej do potrzeb senio-
rów, był strzałem w dziesiątkę. 
Widać, że warto było zain-
westować w tę grupę, która 
potrafi się odwdzięczyć swoją 
aktywnością. Udało się stwo-
rzyć miejsce, do którego każdy 
senior może zajrzeć, spędzić 
czas, a także, razem z Klubem 
uczestniczyć w wielu lokal-
nych wydarzeniach. Klubo-
wicze brali w tym roku udział 
w warsztatach integracyjnych 
wraz z uczniami szkoły w Sul-
mierzycach, a z własnoręcznie 
wykonanym wieńcem dożyn-
kowym, prezentowali się na 
parafialnych uroczystościach. 
Jako klub, wspólnie zwiedzali 
Kraków, mogli pospacerować 
po rynku, niektórzy pierwszy 
raz podziwiali smoka, inni 
z nostalgią przypominali sobie 
minione czasy.

Najważniejsze, że mogli to 
zrobić razem, bez pośpiechu, 
w znanym sobie gronie.  Do 
klubowej tradycji weszło też, 
że oprócz dorocznej wyciecz-
ki, jest też wspólna wyjazdowa 
biesiada. Tym  razem odbyła 
się w Ranczo nad Wodami – 
z przepysznymi wołowymi 
stekami, bo dobrze jest po-
siedzieć razem, dobrze zjeść 
i nacieszyć oczy piękną okoli-
cą. Nie wiadomo tylko, teraz, 
czy lepsze są steki czy swojskie 

leczo przygotowane w ramach 
warsztatów kulinarnych se-
niorów? Trzeba tutaj zazna-
czyć, że warsztaty kulinarne 
cieszą się dużym zaintereso-
waniem uczestników, bo kto 
nie lubi racuchów, placków 
ziemniaczanych, czy zalewaj-
ki? Dużą radością i kolejną 
okazją by usiąść, posmakować 
i porozmawiać są wspólnie 
obchodzone okolicznościo-
we uroczystości imieninowe 
oraz huczne 80-tki, bo osiem-
dziesiąt lat … nie każdy może 
mieć!

Klub stał się również 
miejscem, w którym seniorzy 
mogą spędzić wspólnie wigi-
lię, czy wielkanocne śniadanie.
Trzeba podkreślić, że własno-
ręcznie przygotowane pierogi, 
czy świąteczny barszcz, sma-
kują wtedy najlepiej.

Na co dzień uczestnicy 
mogą korzystać z różnorakich 
warsztatów, organizowane są 
m.in. zajęcia kulinarne, sto-
larskie, warsztaty rękodzieła. 
W ramach klubowego ręko-
dzieła były tworzone ozdoby 
z filcu, świece okolicznościo-
we, ozdoby świąteczne, czy 
„las w słoiku”. Piękne drewnia-
ne donice zostały podarowane 
bibliotece, a palmy wielkanoc-
ne ozdobiły kościół parafialny.

Z okazji peregrynacji 
obrazu Matki Boskiej Czę-
stochowskiej wykonano oka-
zjonalne  proporczyki, a wcze-
śniej wspomniany wieniec 
dożynkowy, naszym zdaniem 

był najpiękniejszy w całym 
kościele.

Klubowi bywalcy dba-
ją o powierzone im miejsce, 
stworzyli przy nim nawet 
mały ogródek, dzięki które-
mu przygotowywane przez 
nich potrawy są smaczniej-
sze, a Klub bardziej swojski. 
Wspólne sprzątanie terenu 
i samego budynku pokazu-
je, że miejsce uznają za swoje 
i je po swojemu udomawia-
ją. Część umeblowania, nie 
wspominając o dekoracjach, 
to dzieło klubowiczów. Warsz-
tat stolarski działa tam pełną 
parą, dzięki temu dodatkowa 
szafka, czy stolik to nie pro-
blem. Również wszelkie ko-
szyki, czy wiklinowe pudełka 
powstają we wprawnych rę-
kach jak na zawołanie. 

Klub działa w dużej mierze 

ze środków własnych gminy, 
dodatkowo w roku 2024 otrzy-
mał dofinansowanie w ramach 
programu rządowego „Senior 
+” w wysokości 29.160 zł.

Klub oferuje także oprócz 
zajęć warsztatowych i integra-
cyjnych możliwość korzysta-
nia z rehabilitacji oraz masażu, 
do dyspozycji jest też fotel ma-
sujący. Uczestnicy zostali także 
wyposażeni w opaski bezpie-
czeństwa w ramach bezpłatnej 
usługi teleopieki oferowanej 
przez gminę Sulmierzyce.

Klubowi bywalcy dbają 
o powierzone im miej-
sce, stworzyli przy nim 
nawet mały ogródek

SENIORZY
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Strzelnica była strzałem w dziesiątkę

Uruchomiona przed trze-
ma laty strzelnica już na dobre 
wpisała się w lokalny krajo-
braz i przynosi chlubę gminie 
Sulmierzyce w regionie i kraju. 
Jej działalność dalece wykro-
czyła poza lokalne potrzeby. 
Odwiedziny obiektu są stałym 
elementem programów wizyt 
oficjalnych delegacji, połączo-
nych niejednokrotnie z prak-
tycznym strzelaniem. Skala in-
westycji oraz funkcjonalność 
i estetyka wnętrz wywołują 
u gości bardzo pozytywne 
emocje – od pozytywnego 
zaskoczenia przez zachwyt do 
nieukrywanej zazdrości…

W obiekcie zastosowano 
najnowsze technologie - od-
powiednio dobrany układ 
wentylacji i bardzo skuteczne 
wygłuszenie, niwelujące hałas 
na zewnątrz. Do dyspozycji 
strzelców jest 6 stanowisk ze 
stałą linią ognia 100 metrów 
oraz zmienną linią ognia 
w zakresie 25 - 100 m, umoż-
liwiającą strzelanie z każdego 
rodzaju broni. Stanowiska po-
siadają transportery do zmia-
ny tarcz oraz system do bieżą-
cej obserwacji przestrzelin.

Do strzelań wyczyno-
wych stosuje się komputerowy 
system tarcz elektronicznych, 
z którego korzystają najczę-
ściej zaawansowani zawod-
nicy. Obiekt wyposażono 
w magazyn broni i tarcz, stero-
wania oraz strefę oczekiwania 
z salką wykładową. Jest przy-
stosowany do potrzeb osób 
niepełnosprawnych ruchowo. 
Przed budynkiem urządzono 
parking na 60 miejsc, tor ak-
tywności fizycznej dostosowa-
ny do każdej grupy wiekowej 
i elementy małej architektury.

Na tę inwestycję Gmina 
Sulmierzyce pozyskała wspar-
cie finansowe z Urzędu Mar-
szałkowskiego Województwa 
Łódzkiego, w ramach projektu 
pn.: „Walory Krainy Wielkiego 
Łuku Warty podstawą rozwo-

ju turystyki kulturowej i ak-
tywnej w gminie Sulmierzyce”. 
Wsparcie zostało udzielone 
z programu „Rozwój gospo-
darki turystycznej”, wpisanego 
w Regionalny Program Ope-
racyjny Województwa Łódz-
kiego na lata 2014- 2020.

Stałymi klientami świet-
nie wyposażonej strzelnicy 
stali się strzelcy sportowi, 
szkoły, myśliwi, służby mun-
durowe. Goszczą u nas rów-
nież zawodnicy kadry naro-
dowej, przygotowując się do 
najważniejszych startów kra-
jowych i zagranicznych. 

W przeciągu ostatniego 
roku na Strzelnicy Sportowej 
w Sulmierzycach odbyło się kil-
ka istotnych dla naszego regio-
nu i województwa wydarzeń 
sportowych. W grudniu ubie-
głego roku zorganizowaliśmy 
wspólnie z Wojskowym Cen-
trum Rekrutacji w Sieradzu 
Mikołajkowy Turniej Strzelecki 
dla klas mundurowych ze szkół 
woj. łódzkiego. Kilka dni póź-
niej gościliśmy na strzelnicy 
ponad stu zawodników w róż-
nych kategoriach wiekowych  
uczestniczących w Mistrzo-
stwach Województwa Łódz-
kiego 2023 -  najważniejszych 
zawodach w konkurencjach 

pneumatycznych organizo-
wanych przez Łódzki Związek 
Strzelectwa Sportowego.

W marcu tego roku od-
była się na naszej strzelnicy 
bardzo miła uroczystość. De-
partament Sportu i Edukacji 
Urzędu Marszałkowskiego 
w Łodzi zorganizował tutaj 
wręczenie dotacji na roz-
wój infrastruktury i bieżącą 
działalność sportową dla po-
wiatów, gmin i klubów spor-
towych z całego regionu. Oko-
licznościowe czeki odebrali 
licznie zaproszeni do Sulmie-
rzyc przedstawiciele jednostek 

samorządu terytorialnego 
oraz klubów sportowych, ma-
jąc jednocześnie okazję podzi-
wiać nasz nowoczesny obiekt.

Kolejnym ważnym wyda-
rzeniem była majowa Sparta-
kiada Władz Samorządowych 
w strzelectwie sportowym 
zorganizowana przez Woje-
wódzkie Zrzeszenie Ludowe 
Zespoły Sportowe. Samorzą-
dowcy z całego województwa 
rywalizowali w konkurencji 
karabin sportowy.

Dobra opinia o Strzelnicy 
Sportowej w Sulmierzycach 
dotarła również do sfer biz-
nesowych. Organizowaliśmy 
rekreacyjne imprezy firmowe, 

podczas których pracownicy 
i ich rodziny doskonale bawili 
się na strzelnicy, przeżywając 
swoje pierwsze strzeleckie 
emocje. Jedną z takich im-
prez był Wielobój Strzelecki 
o Puchar Dyrektora Oddziału 
Kopalni Węgla Brunatnego 
Bełchatów. Liczni pracownicy 
Kopalni Bełchatów rywalizo-
wali w konkurencjach pistole-
towych i karabinowych.

Również dla lokalnej, 
gminnej społeczności zorga-
nizowaliśmy szereg imprez 
sportowych. Były to zawody 
strzeleckie z okazji Dnia Ko-
biet, podczas których panie 
z gminy Sulmierzyce (trady-
cyjnie, w czerwonych szpil-
kach) rywalizowały w strze-
laniu z karabinu sportowego. 
Podobne zawody strzeleckie 
przeprowadziliśmy dla mło-
dzieżowych drużyn OSP. 
Częstymi gośćmi na strzelnicy 
była gminna młodzież szkolna 
poznająca podstawy strzelec-
twa sportowego -  w ramach 
zajęć szkolnych, a w okresie 
wakacji - podczas warsztatów 
bibliotecznych.

Z usług strzelnicy korzy-
stają także okoliczne szkoły 
ponadpodstawowe, w szcze-
gólności uczniowie klas mun-
durowych - z Kleszczowa, 
Bełchatowa i Radomska. 
Organizatorem stałego cyklu 
zawodów strzeleckich dla do-
rosłych jest Okręgowy Klub 
Strzelectwa Sportowego 10-ka 

Sulmierzyce, działający na co 
dzień przy strzelnicy. Zawody 
te cieszą się zawsze dużą popu-
larnością.

Działalność strzel-
nicy zbiegła się w czasie 
z zagrożeniami militarnymi 
we wschodnich rejonach 
Europy. Konflikt zbrojny na 
Ukrainie unaocznił niedobór 
obiektów przygotowanych do 
prowadzania szkoleń strzelec-
kich skierowanych do różnych 
odbiorców, takich jak wojsko 
terytorialne, policja, firmy 
ochroniarskie, czy uczniowie 
szkół o profilu munduro-
wym. Mieliśmy okazję gościć 
w Sulmierzycach liczne dele-
gacje formacji mundurowych, 
władz samorządowych i in-
stytucji edukacyjnych, chcące 
pozyskać praktyczną wiedzę 
o technologii budowy strzelni-
cy oraz o aspektach prawnych 
jej funkcjonowania.

Sytuacja związana z za-
grożeniem wojennym znacz-
nie wzmogła też zaintereso-
wanie strzelectwem wśród 
osób indywidualnych. Strzel-
nica w Sulmierzycach stała się 
jak najbardziej odpowiednim 
miejscem do prowadzenia 
szkoleń z obsługi różnych ty-
pów broni. Dla tej grupy użyt-
kowników dedykowana jest 
oferta klubu 10-KA Sulmie-
rzyce. Zainteresowane osoby 
mogą uczestniczyć w profe-
sjonalnych zajęciach strzelec-
kich, a z czasem ubiegać się 
o posiadanie własnej broni do 
celów sportowych czy kolek-
cjonerskich.

Przy klubie 10-KA 
Sulmierzyce działa sekcja 
młodzieżowa. Regularne 
treningi w konkurencjach pi-
stoletowych owocują meda-
lowymi sukcesami młodych 
adeptów strzelectwa w zawo-
dach rangi wojewódzkiej, kra-
jowej oraz międzynarodowej.

SPORT

Stałymi klientami świetnie wyposażo-
nej strzelnicy stali się strzelcy sportowi, 
szkoły, myśliwi, służby mundurowe
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Przed Bożym Narodzeniem
Magia świąt w sercu gminy!

W sobotę, 7 grudnia, 
plac Turskiego w Sulmie-
rzycach zamienił się w świą-
teczną krainę pełną radości, 
zapachów i muzyki. Czwarta 
edycja Jarmarku Bożona-
rodzeniowego przyciągnęła 
mieszkańców i gości z okolic, 
którzy wspólnie celebrowali 
ten wyjątkowy czas.

Co to był za jarmark! Ko-
lorowe stragany, zapach tra-
dycyjnych potraw i słodkich 
wypieków oraz wspaniałe 
występy artystyczne sprawiły, 
że atmosfera była magiczna. 
Jarmark był okazją do zaku-
pienia pięknych ozdób i de-
lektowania się smakołykami, 
ale przede wszystkim był to 

czas wspólnego świętowania, 
umacniania więzi i dzielenia 
się radością.

- To było piękne i magicz-
ne świąteczne wydarzenie! - 
dzieli się wrażeniami pani Ma-
riola, mieszkanka Sulmierzyc.

Od godziny 15 na scenie 
prezentowały się lokalne ta-
lenty, wprowadzając uczest-
ników w świąteczny nastrój.

Publiczność oklaskiwała 
występy taneczne i wokalne 
dzieci z przedszkoli i szkół 
w Sulmierzycach i Bogumi-
łowicach, a także koła wo-
kalnego działającego przy bi-
bliotece. Program artystyczny 
zwieńczył koncert sulmie-
rzyckiej orkiestry z utworami 

świątecznymi i nie tylko.
Podczas jarmarku nie za-

brakło przepysznych potraw 
i wypieków przygotowanych 
przez lokalne Stowarzyszenia 
i Koła Gospodyń Wiejskich. 
Ich zaangażowanie, serwo-
wane smakołyki i uśmiechy 
tworzyły niepowtarzalną at-
mosferę.

Serdecznie dziękujemy 
wszystkim, którzy przyczynili 
się do sukcesu tego wydarze-
nia – artystom, organizatorom 
i uczestnikom. Gmina Sul-
mierzyce to prawdziwie jedna, 
wielka rodzina. Do zobaczenia 
za rok!
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